
V novo leto 
brez sprememb

udi 17. seja občinskega sveta, prva v letu 1996, ni prinesla omembe vrednih 
iremikov v delu osrednjega organa občinske oblasti. Ilirskobistriški svetniki še 
edno po nepotrebnem tratijo dragoceni čas za sprejemanje dnevnega reda in, 
o še zlasti radi počnejo, brezpredmetnega pogovarjanje o tem, zakaj se njihove 
>esede, izrečene na prejšnji seji, ne ujemajo s stanjem v zapisniku. Zdi se, da 
eliko manj pomembnim stvarem posvečajo neprimerno več pozornosti. Naklju
čen opazovalec dogajanja bi si težko razložil, da svetniki v ponedeljek, 22. januar- 
a, niso obravnavali rebalansa občinskega proračuna za leto 1995, najpomem
bnejše točke, zaradi katere so na sejo pravzaprav prišli.

Res je, da so se nekateri zavzemali 
:a to, da bi razpravo o rebalansu uvrstili 
ia začetek seje, vendar je bila večina 
»roti takemu predlogu in župan si ni 
nogel kaj, da ne bi izrekel nekaj pikrih 
»a račun tistih, ki so "glasovali brez pre- 
nisleka". Po osmih urah razprave o ob
činskih naložbah, obravnavi poročila 
> izgradnji IV. faze Osnovne šole Anto- 
»a Žnideršiča in zavrnitvi pritožbe 
strank slovenske pomladi" zaradi nji- 
lovega nestrinjanja z načinom finan
ciranja političnih strank, je v jedilnici 
Dsnovne šole Antona Žnideršiča ostalo 
e 9 svetnikov (Boštjančič, Jagodnik, Ja- 
ležič, Šepec, Jenko, Šajn, Lipolt, Ter- 
lovec in Poklar), trije premalo za sklep
čnost. Če bi svetniki obravnavali in v 
ikladu z izrečenimi pripombami spre
di rebalans proračuna za lansko leto 
Jo 23. januarja, bi lahko proračunski 
Porabniki izkoristili denar po novih,

spremenjenih postavkah. Predsedniku 
sveta ni preostalo nič drugega kot to, 
da se je s strokovno službo dogovoril 
za sklic nadaljevanja seje zadnjega ja
nuarja.

Svetniki so večji del ponedeljkove 
seje poslušali poročila o poteku inve
sticij, ki jih delno ali v celoti financira 
občina tudi zato, da bi se na podlagi 
temeljitih informacij lažje odločali o vi
šini denarja zanje, saj bodo tudi letos v 
veliki meri bremenile občinski pro
račun (razširitev ilirskobistriškega poko
pališča, izgradnja IV. faze vodovoda 
Ilirska Bistrica-Zabiče, izgradnja kana
lizacije s čistilno napravo v vasi Šem
bije, gradnja zdravstvene postaje v Pod
gradu in novega laboratorija v ilirsko- 
bistriškem zdravstvenem domu, ureje
vanje novega gasilskega doma v Trno
vem in zamenjava električnih instalacij 
v Osnovni šoli Knežak).

Novo glasilo 
Krajevne skupnosti 

Knežak
Tik pred božičnimi prazniki je vsako 
gospodinjstvo Krajevne skupnosti Kne
žak prejelo prvo številko novega gla
sila. "Vaški vodnjak" je izšel v 700 iz
vodih kot priloga postojnskega časo
pisa Prestop. Vojko Mihelj, urednik in 
avtor večine prispevkov, je hotel v 
njem celovito prikazati življenje v kra
jevni skupnosti in obenem temeljito 
obvestiti svoje sokrajane o vseh važnej
ših dogajanjih na tem delu ilirskobistri- 
ške občine.

Življenje na vasi ima svoje specifične 
probleme, zato jih prebivalci Knežaka, 
Koritnic in Bača poskušajo reševati s 
skupnimi močmi. V glasilu najdemo 
podrobno poročilo o delu krajevne 
skupnosti, ki mu je Vojko Mihelj dodal 
še svoj pogled na dogajanja v občin
skem svetu, nekaj zanimivosti in za
pisov o delu gasilskega društva, Študij
skega krožka "Uredimo naš kraj", 
osnovne šole in Mladinskega mešanega 
pevskega zbora "Tabor Kalc 1869". Že
lja vseh, ki so sodelovali pri nastanku 
"Vaškega vodnjaka" je, da prva številka 
ne bi bila tudi zadnja. Z dovoljenjem 
uredništva objavljamo ponatis članka, 
v katerem so podrobno razloženi načrti 
krajanov, ki bi jih radi uresničili v le
tošnjem letu. (stran 3)

Bo prišlo do zaprtja 
ambulante v Podgradu?

Postojnska enota Zdravstvenega inšpektorata Republike Slovenije je konec 
novembra opravila ponoven ogled ambulante v Podgradu in ugotovila, da so 
razmere veliko slabše kot leta 1993, ko je sanitarna inšpekcija Medobčinskega 
inšpektorata občin Cerknica, Ilirska Bistrica in Postojna izdala Zdravstvenemu 
domu Ilirska Bistrica odločbo, s katero mu je naložila rekonstrukcijo starih in 
dotrajanih prostorov, da bi se v podgrajski ambulanti zagotovilo vsaj minimalne 
sanitarno-tehnične in higienske pogoje za izvajanje osnovnega zdravstvenega 
varstva. V odločbi so bili navedeni tudi roki za odpravo pomanjkljivosti, v tem 
času pa ni prišlo do sprememb, bivanje v stari stavbi pa postaja vedno bolj nevarno 
2a paciente in zdravstveno osebje.

Zdravstvena dejavnost se opravlja v 
roočno dotrajanem objektu, v katerem 
zaposleni nimajo niti minimalnih po
gojev za delo (v ordinaciji in toaletnih 
Prostorih sploh ni možnosti za umi
vanje rok!). Osebje si lahko umiva roke 
odino v sestrski sobi, kjer se opravljajo 
tudi osnovne laboratorijske preiskave. 
Streha vsak dan bolj pušča, kot posle
dica tega pa odpadajo ometi in opleski. 
Zaradi vlage tudi električne instalacije 
niso več varne, zato prihaja do izpada 
enorgije, kar najbolj prizadene zobo- 
2dravstveno ordinacijo in paciente, ki 
sedijo v mrzli čakalnici. Inšpekcija oce- 
nJuje, da so razmere skrajno kritične, 
sai je možnosti za razvoj infekcij več 
kpt dovolj.

Do konca februarja se bo torej izte- 
kel trimesečni rok za izpolnitev zahtev. 
Ker je obnavljanje starih prostorov vpra- 
šli'vo, inšpekcija od investitorja zahteva 
hitro dokončanje nove zdravstvene

postaje, saj je obstoječa ambulanta po 
vseh merilih primerna za zaprtje.

Nova zdravstvena postaja je pred 
kratkim dobila stavbno pohištvo, za iz

vedbo instalacij in ureditev notranjosti 
pa je zmanjkalo denarja. Ministrstvo za 
zdravstvo RS bi moralo za prvo fazo 
nakazati 6 milijonov tolarjev, 10% de
narja pa je zadržalo, ker čaka na poro
čilo o končanih delih. Ivica Smajla, di
rektorica Zdravstvenega doma Ilirska 
Bistrica, se bo v kratkem sestala s pred
sednikom odbora za investicije na mi
nistrstvu. S problematiko je seznanila 
tudi občinski svet.

Če se ne bo pristopilo k pospešenemu 
urejanju nove stavbe, bo inšpekcija 
prepovedala opravljanje zdravstvenih 
storitev v podgrajski ambulanti. V tem 
primeru bodo morali pacienti, ki obi
skujejo tamkajšnjo ambulanto, prihajati 
v II. Bistrico, kar bo povzročilo še do
datne težave, saj se bo povečala gneča 
in čakalna doba, v ilirskobistriškem 
zdravstvenem domu pa ni prostora niti 
za kartoteke pacientov, kaj šele za opre
mo in osebje iz Podgrada.

Nekoliko drugačen začetek 
XIX. meseca kulture

Uvodna prireditev, s katero se na Premskem gradu že vrsto let začenja mesec kulture v Občini 
Ilirska Bistrica, je bila obenem tudi osrednja občinska počastitev 120-letnice rojstva Dragotina 
Ketteja. Dvorana na Premskem gradu je bila v nedeljo, 21. januarja, skoraj premajhna za vse 
obiskovalce, ki so si želeli od blizu ogledati, kako bo potekala in kakšna bo pravzaprav letošnja 
svečanost. Scenarij zanjo si je zamislil pesnik Jože Stegu, že naslov - "Tokrat nekoliko drugače" 
- pa je obetal zanimiv in nevsakdanji kulturni večer, ki ga je začel Moški pevski zbor "Dragotin 
Kette". Med leti 1978 in 1989 je nekdanja občinska kulturna skupnost podeljevala "Kettejeve 
nagrade" za vidnejše dosežke na področju kulture. Franc Gombač, predsednik Zveze kulturnih 
organizacij Ilirska Bistrica, je v uvodnem govoru izrazil željo, da bi jih obudili, saj je tudi v 
zadnjih letih nastalo marsikaj lepega in prav bi bilo, da tiste, ki nas plemenitijo z besedo, sliko 
ali kako drugače ustrezno nagradimo.

In kaj se je dogajalo v osrednjem delu ve
čera? Jože Stegu je napisal večino besedila za 
nedeljsko prireditev. Del besedila je nastal prav 
za to priložnost, pomagal pa si je tudi z nekoliko 
predelanimi "Premskimi razglednicami", ki so 
bile že objavljene na straneh tega časopisa. V 
scenarij je vključil še tekste, ki jih za "Obraze v 
nalomljenem zrcalu"p\šeU Dimitrij Bonano in 
Zlatko Jenko. (Njegov prispevek z naslovom 
"Kette za občinsko rabo", v katerega je vključil 
originalne Kettejeve verze, objavljamo na S. 
strani). Večer seveda ne bi izzvenel tako kot je, 
če bi besedila brali avtorji, zato je scenarist to 
opravilo prepusti! Simoni Hočevar, Magdaleni 
Penko-Šajn in Dušanki Zlosel. Le Toni Gašper
šič je svoje pesmi recitiral sam.

Po mnenju prof. Bože Brecelj, ki je Jožetu 
Steguju pomagala pri dramaturški odelavi be
sedila, prireditev na Premu ni bila najbolj pri

merna za počastitev 120-letnice rojstva Drago
tina Ketteja. Sodeč po obiskovalcih ni bilo vi
deti kakšnega posebnega razočaranja, prej na
sprotno, saj so se med predstavo sproščeno 
zabavali, pri čemer ne gre zanemariti tudi de
leža pivške glasbene skupine "Ana pupedan", 
ki za podobne priložnosti zamenja električno 
ojačane instrumente z akustičnimi in igra la
stne skladbe ali prirejene večno zelene me
lodije.

Letošnja premska prireditev po vseh merilih 
ni bila samo nekoliko drugačna, ampak bistve
no drugačna od vseh dosedanjih. Če bi bilo 
več denarja, bi bilo lahko še bolj drugače, saj 
so avtorji besedil s satiričnimi bodicami opo
zarjali na kulturne in drugačne probleme, ki 
tarejo ilirskobistriško občino, Kette pa pri tem 
početju ni bil prezrt. Jože Stegu misli kaj po- 
dobega pripraviti tudi v prihodnosti.

Na Premu je bila letos nekoliko drugačna tudi glasba. Zanjo so skrbeli Simon Avsec (violina), 
Marko Doles (boben), Peter Žnidaršič (akustični kontrabas) in Boštjan Požar (akustična kitara).

Knjiga o kruhu
Prizadevni člani Sveta Krajevne skupnosti Kne
žak so s pomočjo Zveze kulturnih organizacij II. 
Bistrica v soboto, 27. januarja, pripravili koncert 
pivškega Kvinteta "Sonček" in domačega Mladin
skega mešanega pevskega zbora "Tabor Kalc 
1968", po njihoven nastopu pa sta povezovalca 
Joža Kastelic in Andrej Bratož na kratko predsta
vila še knjigo Pepce Mihelj z naslovom "Za ljubi 
kruhek".

Knjiga nosi podnaslov "Pekarna Mihelj Kne
žak 1925-1995", avtorica pa jo je izdala v sa
mozaložbi. Kot preprost človek je hotela pri
kazati svoj odnos do kruha skozi 70-letno zgo
dovino Pekarne Mihelj, v kateri je delala tudi 
sama, in ohraniti drobce iz zgodovine Kne
žaka in okolice. V knjigi pa bralec ne bo našel 
samo zgodovine, ampak tudi kratek opis raz
ličnih vrst kruha, pesmi, anekdote in ljudske 
izreke o kruhu, ki ga danes ne cenimo toliko 
kot v času, ko je bila Pepca Mihelj v italijanskih 
taboriščih na Rabu in v Gonarsu, o čemer pri

poveduje v posebnem poglavju. Knjiga je opre
mljena z obilico fotografij, ki verno ilustrirajo 
tekstovno gradivo. Čeprav avtorica na predsta
vitvi ni hotela ali ni mogla spregovoriti, bo nje
no pričevanje vsekakor ostalo živ spomin na 
čase, za katere se zdi, da so za vedno izginili.

PEPCA MIHELJ

PEKARNA ‘MIHELJ’ KNEŽAK
1925- 1995
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Če te preveč boli, 
se oglasiš

Ko je Ministrstvo za šolstvo in šport Re
publike Slovenije (MŠŠ) v lanskem letu prek 
medijev povabilo Slovence k sodelovanju 
v akciji “Rekreacija je pred vrati. Odpri jih!", 
smo se ponovno vprašali, kaj mi lahko po
nudimo našim otrokom in krajanom. Skoraj 
nič, razen dobre volje, ki pa je premalo.

Šport je pomembna dejavnost, je del 
športne kulture, ki bogati posameznika, nje
govo življenje in celo družbo. Športna vzgo
ja ni najbolj pomembna, bi dejali nekateri. 
Res je, vendar je prisotna vselej in povsod. 
V času, ki ga oblikujejo predvsem nenehno 
pehanje za osnovnimi materialnimi dobri
nami, borba za delo in stresi, je nujno, da 
poskrbimo za bogatejši prosti čas in ustvari
mo pogoje, v katerih ne bo življenje zgolj 
porabniška enota.

In kako je s športno vzgojo na Osnovni 
šoli Dragotina Ketteja?

Šolo obiskuje 524 učencev, ki so združeni 
v 20 oddelkov rednega pouka in 1 oddelk 
podaljšanega bivanja. Po veljavnem učnem 
načrtu in obveznem predmetniku za osnov
ne šole smo dolžni organizirati 55 ur šport
ne vzgoje na teden, če pa upoštevamo še 
obvezno delitev na predmetni stopnji, je to 
kar 83 ur. Že enostaven račun pokaže, da 
lahko med rednim poukom realiziramo le 
30 ur. Kje in kako naj opravimo še ostalih 
53 ur da ne bomo motili pouka?

Po normativih in merilih za opravljanje 
vzgojnoizobraževalne dejavnosti v osnov
nih šolah bi morali imeti za svojo obvezno 
športno dejavnost najmanj 560 m2 zaprtih 
površin (10 m2 na vsakega učenca), veliko 
zunanjih površin in vsaj dve igrišči. Mi pre
moremo le 304 m2 veliko telovadnico, kije 
tudi shramba za orodja. Ta prostor smo 
uspeli v lanskem letu urediti le toliko, da ni 
več zdravju škodljiv (zamenjali smo parket

in svetila), še vedno pa kličejo po popravilu 
sanitarije, garderobe, vrata, okna in še kaj 
drugega.

Ugotovitve: -da nam za normalno delo 
manjka okrog 250 m2 pokritih površin, - da 
se zmanjšujejo zunanje površine okolice šo
le (s soglasjem občine), - da tudi g. Urbanc 
(MŠŠ) meni, da šola res potrebuje še dodat
ne prostore za športno vzgojo (po obisku v 
šoli pričakujemo še pisno mnenje), - da se 
spreminjajo stadioni (trnovski stadion je iz
gubil atletske steze), - da bo najkasneje v 
letu 2001 stekla 9-letna osnovna šola, ki 
ima svoje zahteve (pri vseh predmetih), - 
da svet zavoda in svet staršev že od seje, ki 
je bila 15. 11. 1994, postavlja zahtevo po 
novi telovadnici, ki bo imela dovolj upo
rabne površine in vse spremljajoče prostore, 
me vodijo k temu, da zahtevam čimprejšnjo 
razrešitev tega problema.

O razmišljanjih, idejah in variantah, ki so 
se porajale med tem časom, so bili obvešče
ni tudi ustrezni ljudje na občini. Žal je ostalo 
samo pri obvestilu. Akcije ni bilo.

Skupaj s člani sveta šole tudi sama menim, 
da bi morali razmisliti o prijavi investicije, 
tako kot ste to naredili za ostale šole (za 
telovadnico, mogoče za računalniško učil
nico). Učenci in delavci šole si zaslužimo ustre
zne pogoje za delo. Pri tem sta nam dolžni 
pomagati občina (ustanoviteljica šole) in re
publika.

Zato pričakujem, da bo ta problematika 
prišla na dnevni red ene izmed sej občinske
ga sveta in da mi bodo svetniki po obravnavi 
pisno sporočili svojo odločitev. Vse krajane, 
ki imajo možnost pa prosim, da nas pri tem 
podprejo.

Sonja Čeligoj, 
ravnateljica OŠ Dragotina Ketteja

Gibanje in tekanje po hodnikih in stopnicah Osnovne šole Dragotina Ketteja učencem ne 
more nadomestiti športne vzgoje, poleg tega pa motijo še reden pouk v učilnicah.

ODMEVI

Nekdo noče ali ne ma razumeti
Stavek "Ironija vsega pa je, da prav čla

nica na kandidatni listi ZL, ki ravnateljuje 
največji šoli v občini, za funkcijo ravnate
lja nima ustrezne izobrazbe, pa kljub temu 
že nekaj mandatov zaseda to delovno me
sto" iz članka "Zveličavnost" Združene li
ste, ki je bil objavljen v oktobrski številki 
Snežnika, je izzval odgovor v novembrski 
številki Snežnika z naslovom "Druga plat 
ironije".

Občinski odbor SDSS je navedel dejstvo 
neustreznosti izobrazbe ravnateljice Osnov
ne šole Antona Žnideršiča in se v svojih na
vedbah ni in se ne spušča v nikakršne postop
ke in dokumentacije.

Očitno gospa ravnateljica noče ali ne zna 
razumeti pomena besed "nima ustrezne 
izobrazbe", sicer v svojem odgovoru ne bi 
namenoma zamolčala svoje izobrazbe.

Občinski odbor SDSS
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Opravičilo stanovalcem 
Prešernove in Tomšičeve ulice

Ko sem razmišljal, ali naj se opravičim 
ali naj se pritožim ali naj operem "umaza
no perilo", sem se odločil za opravičilo.

Kot predstavnik zasebnega podjetja 
IKOS d.o.o. Ilirska Bistrica, ki se je specia
liziralo za izdelavo ogrevalnih sistemov 
na trda in tekoča goriva ter tekoči naftni 
plin, se opravičujem stanovalcem stano
vanjskega bloka v Prešernovi ulici št. 34 
in Tomšičevi ulici št. 10.

Opravičujem se jim zato, ker sem jim 
v maju lanskega leta obljubil, da jim bo 
podjetje IKOS pripeljalo plin v njihove do
move. Nekateri si zato niso priskrbeli drv, 
starega in preizkušenaga goriva, ampak 
so trdno verjeli, da bodo pozimi uživali 
v toplih domovih, ogrevanih z mnogo 
bolj čistim propan-butanom.

Pa so se ušteli, podobno kot so se ušteli 
tudi strokovnjaki ISTRAGAS-a iz Kopra, 
ki so podjetju IKOS brezpogojno prisko

čili na pomoč s strokovnimi nasveti, prisotni 
pa so bili tudi pri določitvi lokacij in projek
tiranju plinskih postaj. V končni fazi so nam 
pod ugodnimi pogoji nudili še kompletno 
opremo plinskih postaj.

Ušteli smo se tudi mi v IKOS-u, ker v svoji 
naivnosti nismo računali s tem, da je v Ilirski 
Bistrici že nekdo, ki si lasti monopol nad pli
nom in zato, ker nismo verjeli govoricam, 
da "Dušanu Prosenu to nikoli ne bo uspelo", 
saj smo od odgovornih ljudi pričakovali ura
den, strokoven in pošten nastop.

Po podpisu pogodb smo se vestno lotili 
dela in že v dveh tednih vložili prošnjo za 
lokacijsko dovoljenje. S to vlogo smo si juni
ja 1995 nevede naložili strahotno breme. Sta
novalcem moram povedati, da smo vztrajno 
trkali na najrazličnejša vrata, nenehno dvi
govali telefonske slušalke, upali in upali.

Kljub temu se že sedem (7) mesecev ni 
zgodilo nič. Še vedno ne vemo, kdaj bomo

dobili lokacijsko in gradbeno dovoljenje. 
In kje je potem še tehnični pregled?

Čista utopija ali naša velika napaka?Ker 
smo domače podjetje, naj ne bi smeli pri
čakovati uradnega in profesionalnega na
stopa, kaj šele pomoči domačih ljudi? 
Ravno nasprotno - morali bi vedeti za sa
mostojno obnašanje nekaterih, saj smo 
v samostojni državi.

Stanovalcem Prešernove in Tomšičeve 
ulice v tem trenutku ne moremo povedati, 
kdaj bo v njihove domove pritekel plin. 
Obljubljamo pa jim, da si naslednjič ne 
bomo dovolili takšnega izigravanja. Če 
se bomo morali ponovno "opravičevati", 
se bomo obenem tudi pritožili in oprali 
to umazano perilo tudi tako, da bomo 
posebno pazljivo namilili najlx)lj umaza
na imena.

Dušan Prosen
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Ironija ali resnična lepota
Pred novim letom smo dobili v decembrski šte

vilki Snežnika od avtorja članka "Originali in ko
pije" za darilo sliko prekrasne umetnine, ki kol 
"Ležeča žena" krasi park v Prešernovi ulici. Morda 
je bila to le ironija ali pa resnična lepota v primer
javi s čedalje večjo onesnaženostjo našega oko
lja. Takšnih daril, omenjeno v pravem pomenu 
predstavlja cisterno za plin, bi v Ilirski Bistrici po
trebovali tudi v drugih stanovanjskih soseskah.

Blokovsko naselje v Prešernovi ulici leži na eni 
izmed najlepših mestnih lokacij in je bogato z 
zelenimi površinami, čeprav jih je iz leta v leto 
manj - uničujemo jih z neurejenim parkiranjem 
vozil in skladovnicami drv v najrazličnejših drvar
nicah, ki rastejo vsepovsod kot gobe po dežju. Za 
izgled celotne soseske je mogoče reči, da je zelo 
neurejen ali kar katastrofalen.

V naselju so se s tem problemom prvi spopadli 
stanovalci bloka številka 34, ki si želijo urejeno 
parkirišče, odstranitev vse krame okoli stavbe, ob
novitev uničenih zelenic in predvsem čistejše go
rivo za ogrevanje njihovih stanovanj. To jim bo 
verjetno tudi uspelo, saj med njimi vladajo precej 
dobri sosedski odnosi, za tako željeno in potrebno 
harmonijo pa ima velike zasluge predvsem go
spod Franc Trupkovič, predsednik hišnega sveta.

Gospod Trupkovič je začel razmišljati o plini
fikaciji bloka kot eni od faz ureditve že v letu 
1994. Spomladi leta 1995je kot predstavnik sta
novalcev zaupal ta problem podjetju IKOS d.o.o. 
Ilirska Bistrica, ki v sklopu registracije izvaja tudi 
plinifikacijska dela. IKOS je k sodelovanju priteg
nil tudi strokovnjake iz koprskega podjetja 
ISTRAGAS. Tako je nastala ponudba, vrstili so se 
razgovori s stanovalci in za pričakovati je, da bo 
že v tem mesecu stekel plin do porabnikov v sta
novanjih.

IKOS pa ni predlagal in izvedel plinifikacije sa
mo za blok št. 34 - tudi ostalim enotam v slano-

Snežnik_______
Naslov uredništva: Bazoviška 40,
66250 Ilirska Bistrica, 
tel. 067181-297, tel/fax. 067/41-124 
Ustanovitelj: Borislav Zejnulovič 
Izdajatelj: "G/> commerce", Bazoviška 40 
Glavni In odgovorni urednik:
Borislav Zejnulovič
Uredniški odbor: Dimitrij Bonano, Vojko 
Čeligoj, Zdravko Debevc, Franc Gombač, 
Ivko Spetič /predsednik/, Sergij Šlenc
Urednik, novinar In lektor:
Branko Zidarič
Tehnični urednik: Raymond Fabijanič 
Tisk: 'G/l commerce" Ilirska Bistrica

vanjskem naselju je predlagal možnost priključit
ve na ekološko sprejemljivejšo energijo. V študiji, 
ki jo je izdela I, bi celotno naselje Prešernove ulice 
pokrile tri plinske postaje. O predlogu je bil se
znanjen tudi občinski svet, ki je zadevo podprl. 
Tako ena postaja že stoji. IKOS je na podoben 
način že plinificiral blok v Tomšičevi ulici št. 10, 
prednost obeh inštalacij pa je tudi v tem, da bo v 
primeru plinifikacije mesta vso opremo plinskih 
postaj možno odstraniti brez večjih problemov.

Glede na dosedanje informacije in dejanske

možnosti za izvedbe plinifikacije mesta ter ob 
razmišljanjih o njeni upravičenosti je trenutno, 
verjetno pa tudi dolgoročno, edina rešitev plinifi
kacija s plinskimi postajami, saj ena plinska posta
ja delu naselja omogoči, da iz njega izgine mno
žica kubičnih metrov drv in vse "na črno" zgrajene 
drvarnice.

Kipe "Ležečih žen" si ob svojih stanovanjskih 
blokih verjetno želijo tudi ostali prebivalci Ilirske 
Bistrice. Za uresničitev tovrstnih želja pa je seve
da potrebno nekaj denarja in soglasja namesto 
nasprotovanj, nekaj skupnih akcij in nadvse pri
zadevni predsedniki hišnih svetov.

Dušan Prosen 
(Foto: E. Maraž)
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Plan dela za naslednje leto
Čeprav še ni zaključeno koledarsko leto, mora

mo na podlagi enoletnega dela že misliti tudi za 
naprej. Plan za leto 1996 je še v nastajanju in ga 
na svetu KS še nismo obravnavali, vendar se do
bro zavedamo katere probleme po vaseh moramo 
urediti. Vedno se pojavijo med letom tudi nepred
videne stvari, kar pa ne pomeni, da se dela ne bi 
smeli lotiti plansko in premišljeno. Plane dela in 
poročanje vedno bolj zahteva tudi občinski svet 
zaradi financiranja, zato bo ena letošnjih nalog 
priprava srednjeročnega plana, v katerem bomo 
opredelili potrebe in aktivnosti do leta 2000, ki 
gotovo ne bo usmerjal samo reševanje operativ
nih problemov, ampak bomo morali razmišljati 
o gospodarskem, demografskem, kulturnem in 
drugih vidikih razvoja naših vasi in okolice. O 
tem bo potrebnih še veliko razmišljanj in razgo
vorov, da bomo plan lahko javno predstavili, zato 
se za zdaj omejimo na prihajajoče leto.

V prvi vrsti bo seveda treba nadaljevati z zače
timi deli. Da bi dokončali dela na vodovodu v 
Knežaku, nam je ostal le še krak novega vodovo
da Pod Štalo v dolžini 230 m in seveda krpanje 
asfalta na prekopnih poteh. Ob tem bo idealna 
prilika, da s prostovoljnim delom uredimo in 
olepšamo okolico v teh delih vasi.

Največji zalogaj bo vsekakor rekonstrukcija re
gionalne ceste skozi Knežak, ki je sicer stvar Re
publiške uprave za ceste, vendar pa je na ta dela 
vezana komunalna ureditev, od rekonstrukcije 
vodovoda, odvajanja meteornih vod, ureditve 
pločnikov, do telefonije in elektrike. Vse nosilce 
teh dejavnosti (KSP II. Bistrica, Telekom, Elektro 
■■•) je potrebno vključiti v projekt, da bi lahko 
prišli do kvalitetne in trajne rešitve. Da je poseg 
nujen nam narekujejo vedno gostejši promet in s 
tem zelo nizka varnostna raven. Čeprav bo na 
KS predvsem pridobivanje soglasij za dela in od
kupe zemljišča na najbolj kritičnih delih, se bo 
treba aktivno vključiti v pripravo, zagotavljanje 
sredstev in sam potek del.

Takoj spomladi bomo morali temeljito očistiti 
in po potrebi sanirati kompleten kanalizacijski 
sistem za meteorne vode po vseh treh vaseh (Kne
žak, Bač in Koritnice). Ob tem bo treba poiskati 
vaščane, ki spuščajo v kanale nedovoljene odpla
ke in jim to preprečiti. Na Baču je nujno dokon
čno sanirati ponikalnico (pregrade) in podornino 
ob njej. Rešitev za meteorne vode pa bo treba 
najti tudi za del vasi Knežak (Mlaka, Lokev). 

Preko ministrstva za okolje moramo doseči na
daljevanje sanacije vodotoka potoka od Sela do 
glavne ceste, ker voda ob nalivih uničuje poti in 
je že krepko načela temelje vodovodnega črpa
lišča, rezervoarja in cevi vodovoda.

Kulturne spomenike, predvsem Vilharjevo 
grobnico in studenec na Baču, moramo nujno 
dokončno sanirati, ker niti eden niti drugi objekt 
še ene zime ne bi zdržala. Ob tem je smiselno 
urediti tudi okolico teh objektov (okrasno drevje, 
cvetje), da bi se ljudje res ozrli po njih. Ob Vilhar
jevi grobnici bi bilo smiselno sočasno sanirati zid 
pokopališča, asfaltirati parkirišče in urediti pri
ključke za vodo in elektriko, kar pa je tudi že del 
posegov, predvidenih za ureditev pokopališča. 
Pozabiti pa ne smemo tudi na ostale spomenike 
po vaseh in na skrb za njihovo sprotno urejanje.

Vilharjeva grobnica kar kliče po obnovi.

Skrb za urejeno okolje je naša trajna naloga. 
Skladno z občinskim odlokom bomo po vaseh pri
pravili zbirna mesta za kosovne odpadke in določi
li lokacije za odvoz gradbenih odpadkov. Lani sa
nirana odlagališča bomo pozemljili in zasejali tra
vo. Z več akcijami bomo skupaj 
z osnovno šolo, študijskim krož
kom in mpvo nastajajočim dru
štvom skušali sanirati čim več one
snaženih kotičkov, saj računamo, 
da bo v bodoče skrb za lepe in či
ste vasi res postala potreba in ob
veza vsakega posameznega ob
čana. Pri tem bomo po potrebi po
magali z organiziranjem odvo
zov in zbiralnih akcij.

Več pozornosti bomo posvetili 
urejanju zelenih površin in plani
ramo, da bomo s pomočjo spon
zorjev uredili okolico osnovne 
šole in okolico spomenika v cen
tru Knežaka, naše okolje pa bo
mo poskušali olepšati tudi z dru
gimi posegi.

Nujno si moramo urediti prostore za delo krajevne 
skupnosti in delo vaških skupnosti, saj se v nedogled 
ne moremo sestajati po gostilnah, pa tudi za arhiv 
bo treba poskrbeti. Planiramo, da ti prostori ne bi slu
žili samo za sestanke, ampak bi v njih lahko delovala 
razna društva, organizirali bi razna predavanja ...

Za prireditve in druženja večjega števila krajanov 
je smiselno opremiti telovadnico osnovne šole (talna 
obloga, stoli). Nujno je obnoviti tudi dvorano na Ba
ču in poživiti kulturna in glasbena dogajanja v njej.

Avtobusne postaje bomo uredili v vseh treh vaseh. 
Čeprav je izdelan tipski načrt, bomo skušali sami 
poiskati čim bolj funkcionalne rešitve in objekte 
ustrezno vključiti v okolje naših vasi.

Skupaj z Elektro Primorske bomo morali najti re
šitev za ojačanje transformatorske postaje v Kne
žaku (zadruga) in električnih vodov, kar narekuje 
širitev dejavnosti v tem delu vasi.

Pripravili bomo najmanj dve izobraževalni pre
davanji o temah zanimivih za večino prebivalcev 
in skušali organizirati razgovore o problematiki, ki 
se bo pojavljala pri našem sprotnem delu.

S tem gotovo nismo obdelali celotne problema
tike v naši KS. Program je optimistično zastavljen, 
za realizacijo teh ciljev pa bo potrebno veliko napo
rov in dobre volje ljudi. Naše potrebe so vedno večje 
od možnosti. Zato bomo pri ostalih delih dali vso 
prednost predlogom vaških skupnosti, ker ne dvo
mimo, da bodo dale prednost reševanju tistih proble
mov, ki so najbolj pereči in da bodo same našle 
tudi najboljši pristop k reševanju le-teh.

Probleme, ki nastajajo pri financiranju, skušamo 
preko občine urediti z zagotovitvijo sistema financi
ranja za krajevne skupnosti in komunalno infrastruk
turo. Ob dolgoročnem planiranju se bomo morali 
opredeliti o razpisu referenduma za samoprispevek, 
saj bo tako lažje pridobiti tudi zunanja sredstva ob
čine oziroma republike in realizirati zastavljene pro
grame. Svet KS Knežak,

za objavo pripravil: Vojko Mihelj

Studenec na Baču - ali ga bomo uspeli sanirati?

OGLAS

Vabimo Vas
v ponovno odprto otroško trgovino

kiKRAT

na stari lokaciji Doma na Vidmu, Gregorčičeva 2 (spodnje parkirišče), 
kjer Vam do prihoda spomladanske kolekcije nudimo zimski popust 

za vrhunsko italijansko in avstrijsko otroško modo

IANA BIMBI in TOBI
******************************************

AMADIS, p. e. ŠKRAT Vam v februarju, kot vedno, nudi tudi vse za pust.

PUSTNI KOSTUMI "STARO ZA NOVO"

PRESELITEV

Geodetska uprava 
v novih prostorih

llirskobistriška izpostava Območne geodetske 
uprave Koper od 21. decembra 1995 opravlja 
svojo dejavnost v II. nadstropju Tokisove poslov
ne stavbe (Vojkov drevored 14, tel. 42-456) zra
ven železniške postaje, stranke pa uradno spre
jema od 27. decembra.

Stari prostori na Bazoviški ulici 22 so v zadnjih 
letih postali pretesni, največji problem pa je de
lavcem in strankam povzročal arhiv na različnih 
kraj ih. Za i I i rskobistriško geodetsko upravo je bi la 
selitev dobrodošla predvsem zato, ker je bila v 
Tokisovi stavbi že kompletna pisarniška in pohi
štvena oprema, čeprav se je nekoliko oddaljila 
od občinskega centra in zemljiške knjige. Kljub 
temu je 6 redno zaposlenih delavcev, po opra
vljeni pripravniški dobi se jim bo verjetno že v 
kratkem pridružil tudi Leon Maričič, nov vodja 
izpostave, veliko pridobilo, saj svoje delo zdaj 
opravljajo na približno štirikrat večji površini (250 
m2), llirskobistriška geodetska uprava, ki se ukvar
ja predvsem z vodenjem zemljiškega katastra in 
drugih evidenc v grafični in opisni obliki, še ved
no nima dovolj geodetskega kadra z višjimi stop
njami izobrazbe.

Nov prizidek je edina možnost 
za ilirskobistriško knjižnico

Delavkam in obiskovalcem Knjižnice Makse Samsa, ki jih je zaradi vse bolj dragih knjig 
iz leta v leto več, ni treba posebej govoriti o tem, da prostori edine poklicne kulturne 
ustanove na llirskobistriškem (206 m2 in 38.000 enot) že dolgo ne omogočajo normalnih 
pogojev za delo. Ker knjižnica deluje v pritličju stavbe na osrednjem mestnem trgu, bi 
se zdelo najbolj primerno, da bi pridobila zgornje nadstropje, vendar so se vsi napori 
nekdanje občinske kulturne skupnosti, ki si je prizadevala za odkup močno poškodo
vanega in praznega nadstropja, ustavili pri previsoki ceni.

Poleg tega se je zadnja leta začel podirati 
še prizidek "Sketove hiše". Lani je občini s 
finančno pomočjo ministrstva za kulturo le 
uspelo odkupiti in porušiti nevaren objekt, 
tako da so lahko stekle prve priprave za 
gradnjo prizidka. Projekt je dobil soglasje 
republiške ekspertne skupine, ministrstvo za 
kulturo pa je lansko jesen za začetek novo
gradnje obljubilo 4 milijone tolarjev. Če ob
čina ne bi podprla naložbe, bi izgubila re
publiški denar.

Svetniki so na decembrski seji izrazili do 
tako velike in časovno razpotegnjene inve
sticije veliko pomislekov, saj bi jo po mne
nju nekaterih morali obravnavati skupaj z 
ostalimi naložbami v občini, določiti njihov 
vrstni red in sprejeti dejstvo, da bo morala 
občina prispevati polovico potrebnega de
narja. Po dolgi razpravi so svetniki za grad
njo prve faze prizidka knjižnice namenili 
5 milijonov tolarjev iz lanskega občinskega 
proračuna.

Kompletno opremljen prizidek naj bi ve
ljal 63 milijonovtolarjev: vtreh nadstropjih 
(405 m2) bi knjižnica dobila dovolj prostora 
tudi za spremljevalne dejavnosti. V nasled-

AKTUALNO

Svetniki so 
razdelili 60% 

denarja sklada 
stavbnih zemljišč

Občinski svet je že na decembrski seji obrav
naval delitev denarja sklada stavbnih zemljišč. 
O težavah sklada smo že poročali, na seji pa 
je prevladalo mnenje, da nekateri odbori ne 
opravljajo svojega dela tako, kot bi ga morali. 
Komisija za mandatna vprašanja je predlagala 
celo zamenjavo članov sklada, "če zavirajo 
delo".

Župan je na decembrski seji predlagal, naj de
litev denarja opravi občinski svet, vendar ne v 
celoti, ampak le 60%. Svetniki so na glasovanju 
sprejeli sklep, da se denar sklada stavbnih ze
mljišč, namenjen sofinanciranju investicij v kra
jevnih skupnostih, ki jo je pripravil odbor za ko
munalo in promet, razdeli do višine 60%, ostalih 
40% pa naj sklad stavbnih zemljišč oziroma od
bor za komunalo in promet razdelita s pomočjo 
programov, ki so se izvajali v krajevnih skupno
stih leta 1994.

Program investicij in investicijskega vzdrže
vanja v krajevnih skupnostih so svetniki obravna
vali tudi na 17. seji občinskega sveta, saj člani 
sklada stavbnih zemljišč v tem času niso razdelili 
še preostalih 40% oziroma 16 milijonovtolarjev. 
Svetniki so imeli na delo sklada veliko pripomb 
in spraševali so se, zakaj člani sklada stavbnih 
zemljišč niso dobili ustreznega gradiva in si izo
blikovali kriterije za delitev denarja, namesto da 
so se ukvarjali sami s seboj. Po razpravi so gla
sovali za ali proti predlogu, po katerem bi 40 % 
denarja sklada stavbnih zemljišč razporedili po 
priporočilih občinske strokovne službe. Predlog 
na glasovanju ni dobil večinske podpore, zato 
se bo z delitvijo 16 milijonov tolarjev ponovno 
ukvarjal sklad stavbnih zemljišč.

njih treh letih naj bi prizidek zgradili in po
krili, kar bo veljalo dobrih 34 milijonov 
tolarjev.

OBVESTILA

[RAZSTAVA
GALERIJA HODNIKOV MLIN

V soboto, 3. februarja, bo ob 19. uri odprta raz
stava Mateje Maraž z naslovom "Iz arhiva".

PROSLAVA
OŠ RUDOLFA UKOVIČA 

PODGRAD
Sreda, 7. februarja, ob 12. uri

PROSLAVA
DOM NA VIDMU

» Ob slovenskem kulturnem prazniku bodo v 
' četrtek, 8. februarja, ob 19. uri nastopili člani 

MePZ Upokojencev iz Ilirske Bistrice, ki pra
znujejo 10-letnico delovanja. Sodelujejo še: 
Tamburaški orekester iz jelšan, Nina in Ro
meo Volk, Pevska skupina "Hrušiški fanti", 
Pevska skupina "Vasovalec"\n MPZ Dragotin 
Kette. Program bo povezovala Marija Šlenc 
Zver.

RAZSTAVA
GALERIJA NA VIDMU

Vpetek, 9. februarja, bo ob 19. uri odprta raz
stava “Umetniki za Karitas". Dela bo pred
stavila likovna kritičarka Anamarija Stibilj iz 
Ajdovščine. V kulturnem programu bo nasto
pil CMePZ“Zvon"iz Ilirske Bistrice. Razstava 
bo odprta do sobote, 24. februarja, od 10. do 
12. in od 15. do 18. ure. Ob nedeljah zaprto!

[RAZSTAVA
KNJIŽNICA MAKSE SAMSA

V petek, 16. februarja, bo ob 19. uri odprta raz
stava "Bistriški spominki" avtorice Milojke 
Primc.

KONCERT
DOMNA VIDMU

V soboto, 17. februarja, bo ob 19. uri nastopil 
Pihalni orkester Koper. Sodeluje MePZ “Ta
bor Kalc 1869" iz Knežaka.

PREDAVANJE
GALERIJA NA VIDMU

V sredo, 28. februarja, bo Franc Poklar spre
govoril o poltisočletni prisotnosti Rimljanov 
v naših krajih.

ŠKOROMATIIJA
Okrog 50 Hrušiških škoromatov je letos obno
vilo svoje oprave, februarja pa jih bo moč vi
deti tudi z novimi lesenimi maskami in lese
nimi coklami. 10. februarja bodo gostovali v 
Opatiji, 17. februarja vas ob 9. uri vabijo na 
tradicionalno poberijo v Hrušico in Male Lo
če, 18. februarja bodo sodelovali na karnevalu 
v Portorožu. 20. februarja se bodo sprehodili 
po Kozini, pusta pa bodo 21. februarja objo
kovali v Hrušici.
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Trženje kulture in izvor nasilja Cvetke iz
občinskega parlamenta

Dogodkom, ki se večkrat ponavljajo, pravimo tra
dicija. Tudi slike, ki jih objavijo v člankih kot je tale, 
so to postale. Zadnjič je bila na tem mestu fotografija 
ležeče žene. Menim, da bi podoben kip, toda veliko 
večji, bolj monumentalen, spadal kot okrasje točno 
na sredo Kindlerjevega parka. Temu bi potem rekli 
ambientalna konstrukcija. Današnja fotografija se lo
teva čisto druge teme: trženja kulture. Tudi kulturo 
je treba prodajati. Tega se dobro zavedajo v knjižni
ci, kjer so v izložbah razobesili poleg dolgočasnih 
obvestil še plakat, ki nam je vsem pognal kri po žilah. 
Gre za reklamo o prodaji "vročih" spodnjih hlačk in 
podobnega seksi materiala. Tega se seveda še ne 
dobi v njihovih prostorih, a prvi poskus je storjen. 
Gotovo bo usodni korak v človeku prijazen kapita
lizem zelo razveselil nekatere svetnike, ki so se spe
cializirali predvsem za plinifikacijo, elektrifikacijo, 
telefonijo, kanalizacijo, melioracijo, fortifikacijo in 
malverzacijo.

Tudi tale je tržna. V knjižnici si za 100 SIT na dan 
lahko izposodite CD ploščo ali po naše povedano - 
zgoščenko. Če boste "Eroico" ali "Nedokončano" 
utegnili v miru poslušati šele čez nekaj dni, premisli-

Kadar pridem v Bistre, ni več tako, kakor je bilo še 
pred časom, ko sem se s ponosom zapeljal skozi. Zdaj 
moram enostavno skrivati, kam sem namenjen. Ne
davno sem se nič hudega sluteč brezskrbno zapeljal 
na črpalko, da napojim svojo katro, vendar so mi takih 
napeli, da mi je še dolgo odzvanjalo v ušesih. Najprej 
so me prijeli zaradi Snežnika, ki naj si ga kar sami be
remo in prodajamo, prav stresel pa sem se ob tihi gro
žnji, da so ga bili pripravljeni na plači celo zažgati kot 
kakšno čarovnico. Še dobro, da niso mislili linčati še 
ubogega urednika, ker je v zadnji številki na prvi stra
ni objavil neko reklamo. Ne morem razumeti, zakaj 
so se spravili name in na nesrečni časopis, saj nihče 
nima nič pri tem. Kolikor mi je znano, mi nismo krivi 
za novo bistriško pridobitev. Pisanje je samo pisanje 
in zdaj, ko je že spet demokracija in nov zakon o tisku, 
lahko vsakdo piše svojo resnico. Včasih je bilo dosti 
lažje, ker je bila cenzura in ena sama resnica: pisec in 
bralec sta natančno vedela, kaj smeta govoriti in misliti. 
Kdor ni zmogel razumeti, so mu pač dajali inštrukcije 
(celo izven delovnega časa). Dobro, to je bila pač doba 
prosvetljenstva, zdaj pa naredimo kar zmoremo. Z re
snico je kot z vinom - če ga izpiješ preveč, te boli gla
va. Oblast je že vedela, zakaj jo je točila po kapljah...

Tudi v Sežani sem ondan videl podobno lepotico 
poleg že dveh tamkaj stoječih (črpalk namreč), a vsaj 
navzven ni bilo videti, da bi to koga posebej vznemir
jalo. Resda so Kraševci verjetno bolj zaprte narave in 
mrzle krvi, saj pijejo teran, vročekrvni Bistričani pa so 
bolj ranljivi in zato včasih zganjajo hudiča za vsak 
nič. Iz nezaupnih virov mi je prišlo na ušesa, da imamo 
že strankarske trgovine, gostilne, salone... in zakaj ne 
bi imeli še črpalk? Občinski svet bi moral o tem živ
ljenjsko pomembnem vprašanju že davno razpravljati, 
saj z reševanjem problemov kar na cesti vsi skupaj 
povzročamo zmedo in nerazpoloženje med ljudskimi 
množicami. V bistriškem merilu bi stvar že nekako re

te, mogoče bi jo bolj poceni dobili kje drugje. So pa 
možnosti minimalne, saj gre za zelo iskano blago, 
ki poide prej kot pride na police.

Ali veste, da imamo na Bistriškem rekorderja, za 
katerega ve sramotno malo ljudi. V reviji Mag sem 
prebral tole: najvišjo zdravniško ugotovljeno vseb
nost alkohola v krvi pri povzročitvi prometnega pre
krška v letu 1995 je - po podatkih policije - dosegel 
voznik iz Ilirske Bistrice. Kilogram njegove krvi je 
vseboval 4,24 grama alkohola. Na naslednjem mestu 
je Novomeščan s 3,98 promila, pa Ljutomerčan s 
3,70 promila, četrto mesto je zasedla neka ženska 
iz okolice Rogaške Slatine s 3,16 promila... Našemu 
asu iskreno čestitamo.

Osnovna šola Antona Žnideršiča je neizčrpen vir 
presenečenj: zadnjič sem odkril 3 še neznana vrata, 
gledališče na prostem (verjetno bodo pouk podaljšali 
tudi na julij in avgust), 3 skladišča, pet stopnišč ... 
Otroci iz te šole nimajo šans, da bi postali famozni, 

kajti bodoči geniji morajo biti 
vzgajani v pomanjkanju in skrom
no, tako kot tisti v šoli Dragotina 
Ketteja.

Še en dokaz, da je življenje 
ena sama borba za preživetje, 
so stavke. Tisti, ki stavkajo zara
di banalnih zadev, kot je košček 
kruha, se udeležujejo množič
nih demonstracij - večinoma 
zaman. Za svetle ideale in cilje 
pa se ponavadi odloči kakih pet 
ali šest visoko motiviranih protest
nikov, ki so po koncu gladovne 
stavke povprečno bolj debeli za 
2 kilograma. Če stavka posame
znik, je to zelo redko in nena
vadno. Si predstavljate, da se, re
cimo, zaradi neprimernega od
nosa do kulture vsedem pred ob
čino in napišem na papir 5 točk, 
za katere nemudoma zahtevam 
izpolnitev. ]a, bi rekli mimoido
či, ta je zelo primeren za delo, 

ki ga opravlja. O eni redkih uspešnih stavk, o prote
stu zdravnikov, tu ne bom pisal.

Sedaj pa pridejo na vrsto še bolj krute reči. Ne 
dovolite otrokom, da bi brali tole kar bom zdaj za

šili, a sprašujem se, kaj bi bilo z nami separatisti? Pri 
treh črpalkah bi lahko ostali brez bencina, saj bi bili 
prepuščeni samovolji črpalkarjev in krajevnih fevdal
cev. Kako se takšne stvari končajo, smo že videli. Na
stale bi dolge vrste čakajočih na vpadnicah v naše glav
no mesto, kjer bi strankarski agenti že vnaprej pobirali 
nekakšen harač za negotove usluge. Ker ne moremo 
več tako naprej, se bomo pred naraščajočo samovoljo 
morali zavarovati sami. Najbrž bomo odprli izposoje
valnico strankarskih izkaznic, kar bi nam zagotovilo 
prost prehod skozi posamezne enklave. Človeku dobro 
dč, če ne gleda vedno istih dolgočasnih obrazov. Veste, 
tudi avto se naveliča vedno iste pijače. To, da so spre
membe ne samo potrebne, ampak nujne, začuti že 
količkaj razgledan šofer.

Pustimo bencinske zdrahe vsaj nekaj časa vnemar, 
saj me na črpalki itak poredko vidijo. Človeku dobro 
dd tudi kakšna sprememba, recimo vožnja z avto
busom. Nedavno, se pravi malce pred novim letom, 
me je D. B. zvabil (kakor je potem sam priznal) na 
eno takšnih pustolovščin z avtobusom na novoletni 
koncert v reško gledališče. Pod pritiskom sem moral 
potem izjaviti, da mi je bila predstava všeč, sicer bi 
prav gotovo užalostil abonente, kar bi imelo neslutene 
posledice za bistriško kulturo. Če po pravici povem, 
sem na koncertu užival vsaj tako kot dirigent, ki je za 
svojim šankom skakal kot kak podivjani kelner iz ne
mih filmov, ki ne ve, komu bi raztalal pijačo. S svojo 
taktirko je namreč mahal enkrat občinstvu, enkrat svo
jemu poslušnemu orkestru, se pozdravljal s pevci, glas
beniki in sam s sabo. Pravi uživač, smo ugotovili med 
zaslužnim odmorom, ko so naši abonenti pridno srkali 
plačani šampanjec, v ušesih pa so nam še vedno od
mevali zvoki proslule jožefinske konjenice). Straussa. 
Z Radetzkyjevim maršem smo stvar končali in se spo- 
kali na mrzli avtobus. Na meji je bilo klavrno, nihče 
nas ni povohal, ker nismo ničesar imeli. Spotoma sva

pisal. Pošljite jih gledat risanke iz Cartoon Networka, 
kjer kažejo rožice, živalce, Bamby-ja... Sneguljčice 
ne predvajajo, ker je v njej že preveč nasilja. In kaj 
je tako krvoločnega? Besedica "ljudožrci" me moti. 
Pomeni pa ljudi, ki jedo druge ljudi. Torej bi se pra
vilno moralo glasiti ljudojedci. Po moje so ljudožrci 
kanoni, saj pravimo, da so bili siromaki vedno hrana 
za topove. Hvala Bogu, ljudožrci v Bosni so končno 
utihnili. Kar so packali Owen, Stoltenberg in druga 
izbrana družba nekaj dolgih let, so drugi zadovoljivo 
rešili v nekaj mesecih. Od lorda Ovvna kaj posebne
ga ni bilo za pričakovati. Venetologi bi znali poveda
ti, da je izvor njegovega priimka oven, kar seveda 
ne obeta veliko... Tudi Stoltenberg je po poreklu iz 
zelo slabe družine: stol = sedišče, berg izhaja iz 
berega, kar pomeni breg ali nabrežje. Očitno so člani 
rodbine najraje pasli lenobo na bregu kake reke, 
udobno zavaljeni v kakšen “ligeštul". In takšni so 
prišli reševat Bosno!?

Ni res, da si hočejo tujci razdeliti Slovenijo. To 
sploh niso tujci: plemeniti VVindischgratz pomeni 
na primer čisto navaden nemški prevod Slovenj 
Gradca, gre torej za domačo rodbino plemenitih 
Slovenjgrajskih. Torre e Tasso, v nemškem jeziku 
znan kotThurn undTaxis, lepo poslovenimo v Stolp 
in Taksist-pa bo problem lastninjenja rešen. Menim, 
da tudi vrnitev posestev oglejskim patriarhom in 
solnograškim nadškofom ne bi smel biti prevelik pro
blem. Navsezadnje, smo slišali, zemlje ne morejo 
odnesti v tujino. Marsikdo bi pa rad odnesel Slove
nijo v Evropo. Pa je pretežka.

V trenutkih, ko gledam dogodke v dvorani držav
nega zbora, se me ponavadi loteva težka depresija. 
Takrat me prime, da bi komu primazal krepko zau
šnico ali vsukal kakvritnjak, da bi zletel iz parlamen
ta, pa tudi iz bistriškega. Priznajte, človek je nasilno 
bitje, tudi če mora, kot moram biti jaz, poklicno do
brega srca.

Tokrat vas bom pozdravil v nekaterih jezikih na
rodov, ki se ljubijo med seboj:

Salam aleykum,
Dobro veče,
Shalom aleichem,
Dobar večer,
Heil Haider.

P. S.: Vrstni red pozdravov določite po želji!
Dimitrij Bonano

z D. B-jem ugotovila nekakšne podobnosti med prav
kar videnim dirigentom in našim D. G-jem. Ker sta 
oba enako navdušena nad glasbo, mu je D. B. pred
lagal, naj bi imeli v prvi gostilni na naši strani meje 
pevsko vajo, na kateri bi pokazal, da podobnost ni le 
plod najine domišljije. D. G. seje nekaj izgovarjal na 
obolelo roko in tako ni bilo iz vsega skupaj nič. Zaradi 
tega smo pricijazili v Bistre vsi zamorjeni. Ura je za
grizla že krepko v pol noč, ko sem poskušal sesti v svoj 
avto in se odvleči domov, a iz tega spet ni bilo nič, ker 
mi je medtem zamrznila ključavnica. Še sreča, da smo 
našli na avtu še ena vrata in tako mi je le uspelo priti 
noter. Doma me je čakalo novo presenečenje, ali že 
kar mala avantura. Spet zaklenjena vrata. Preden mi 
je ratalo priti v posteljo, sem nekoliko odspal ob premi
šljevanju, kako pestro je lahko življenje na zaštrigan 
dan. Lahko bi mi padla na pamet kakšna boljša ideja: 
recimo sklicati sosede in skupaj z njimi imeti pevsko 
vajo v mesečini. Dirigirati bi že znal, saj sem onega 
na Reki dobro opazoval. V temi pa se tudi vsega ne 
vidi; končno je važen predvsem namen, ta pa je bil 
dober in plemenit. Če me kdaj popade kakšna žlehno- 
ba, je temu vzrok zgolj nespečnost in pretežke misli v 
skupno dobro. V temi ne moreš premišljati v barvah, 
zato vam svetujem, da odslej premišljate samo po
dnevi.

Če ne morete tega opraviti podnevi, storite to vsaj 
pri luči. Ne bodite takšni kot neki naš separatist, ki je 
pretiran zagrižnjenec in baje že štiri mesece vztraja v 
temi. Ne vem iz kakšnih nagibov, a kljub temu spada 
že v knjigo rekordov. Kaj naj k temu rečem? Nič. Naj 
Podesta poskrbi, da mu vsaj občinska luč stalno sveti, 
če mu lastna ne more. Bo vsaj pod njo lahko bral Sne
žnik, ki je en fajn časopis, če ga bereš ob ustrezni svet
lobi. To naj si zamirkajo vsi črnogledi, ki vidijo preveč 
senc... Pa lep zasenčen pozdrav onstran Timava

|ože Stegu

• Eden izmed svetnikov je predlagal, naj bi 
ustanovili posebno komisijo. Ta bi pregledala 
vse pogodbe, ki jih je sklenil prejšnji izvršni 
svet in župan. In to z namenom, da se preveri, 
če niso morda škodljive za občino oziroma, 
če si niso “bivši oblastniki" (in tudi sedanji) pri
lastili pooblastila, ki jim ne gredo. Bolje mnogo 
tujega, kakor malo lastnega.
• Postojnski "Nanos" je obljubil naši občini 
novo blagovnico in najmanj 20 novih delovnih 
mest. Od takrat je "preteklo že dosti vode". 
Občinski svet je že postoril svoje, ko je odobril 
lokacijo za objekt, ker se je baje zelo mudilo. Ko
risti ni, če "mlin" ne stoji in jezik molči.
• Nekaj svetnikov močno skrbi stečaj Tok-a 
in Kmetijske zadruge. Oba potekata že zelo 
dolgo in zna se zgoditi, da bo vsa stečajna masa 
porabljena za stečajni postopek (plače stečaj
nih upraviteljev). Občina, kot eden izmed up
nikov, pa se bo lepo obrisala pod nosom.
• Nekateri železniški prehodi so slabo zavaro
vani in neredko se na njih zgodijo nesreče z 
najhujšim izidom. Prav zaradi tega bi bilo naj
bolje, da bi jih primerno uredili in to z avto
matskimi zapornicami. Eden izmed svetnikov 
je to utemeljil s tem, da so avtomatske zapor
nice cenejše kot ročne. Ob vsesplošnem začu
denju je dodal, da je ob ročnih zapornicah 
potrebna še "vahnea in čuvaj".
• Pohvale vredno kolesarsko društvo je zapro
silo upravni organ za dovoljenje za prireditev. 
Na tak način bi si zagotovilo prepotrebna sred
stva za naslednjo sezono. Pristojni so vlogo 
zavrnili z obrazložitvijo, da krajevna skupnost 
ni dala soglasja. In kje tiči vzrok? Ni važno, da 
je moja krava zdrava, ampak da tvoja crkne.
• Sredstva iz naslova spremembe namembno
sti kmetijske zemlje bi morali, v skladu z ob
činskim odlokom, nameniti za vzdrževanje 
melioracijskih jarkov. Občinski svet pa je me
nil drugače in denar namenil za pokrivanje 
izgube pri odkupu mleka. Kanali so kanali, le 
da po enih teče voda, po drugih pa mleko in 
tam, kjer teče mleko, se tudi med cedi.
• Svetniki postavljamo nešteto pobud, vpra
šanj in predlogov. Prav tako občinski svet 
sprejme kar precej sklepov. Največkrat vse ob
tiči le na papirju z obrazložitvijo, da na "žu- 
panstvu" ne vedo, komu so le-ti naslovljeni. 
Bolje dober beg, kot slab boj.
• Končno nam je uspelo izvedeti novosti o 
dobrih povezavah PETROLA in OBČINE. Mi 
smo njim naredili pločnik ob novi črpalki, oni 
pa so nam dali obljubo, da bodo podpisali "pi
smo o dobrih namerah". Tam bo pisalo črno 
na belem, da bodo investirali na Sviščakih, v 
"mestni hotel" in športno-rekreativni center na 
jezeru. Živi bili pa videli!
• K nam prihaja skozi "majhna vrata velika" 
SKB BANKA! Občinski svetniki smo nekako 
užaljeni, ker o tem vemo malo ali nič. Za "bi
striške banke" je znano, da denar iz občine 
raje odnašajo kot prinašajo. Upajmo, da bo to
krat drugače. Če ne drugo, nam bodo ob otvo
ritvi razdelili "šparovčke".
• Športna dvorana še vedno buri duhove. Naj
bolj pri tistih, ki je sploh ne uporabljajo, bi pa 
zelo radi odločali o njej. Pravzaprav bi jo radi 
"tržili"! Ob tem jim niti na misel ne pride, da 
se je ne da uporabiti (razen za šolo in rekre
acijo), ker ni dokončana. O tem, da bi jo do
končali pa nobene!
• "Trnovske kasarne" so problem zase. Svet
nikom nam je uspelo izvedeti, da ima ministr
stvo za obrambo pogodbo z občino, ta pa s pod
najemniki. Nekateri najemnine sploh ne plaču
jejo, drugi pa jo vlagajo v objekte. Ampak dolg 
je dolg! Občina ni poskrbela za to, da ga iz
terja, zato se zna zgoditi, da ga bo plačala iz 
proračuna! Ta ni bosa, bosa in gola pa zna 
biti zaradi tega - občina!
• Eden izmed svetnikov se je vprašal, če je 
Titov trg sploh primerna lokacija za knjižnico? 
Predlagal je, da bi bil "trg" namenjen za drugo 
vrsto kulture. Občani, obeta se nam nova ošta
rija!

• Sklad stavbnih zemljišč (mišljeni so odborniki), 
po županovih besedah sploh ne funkcionira. 
Svetniki ne vemo, ali so za to krivi odborniki ali 
občinska uprava. In ker se spet mudi, smo morali 
glasovati o razdelitvi 38 milijonov tolarjev ne 
da bi vedeli, za katere projekte gre. Dvignili smo 
roke za najdražjo "meglo" na svetu.
• Nova srednja šola naj bi bila v eni od zgradb 
trnovske kasarne. Idejo imamo, lokacijo tudi. 
Manjkal je samo človek, ki bi vse skupaj orga
niziral. Pa ne dolgo - zagato je razrešil župan 
in zaposlil diplomiranega inženirja organizaci
je dela kot načelnika oddelka za družbene de
javnosti, ki bo poslej skrbel tudi za šole, zdrav
stvo, socialno skrbstvo... Če bo oglato, bo lo
pata, če bo špičasto, bodo pa vile.
• V naši občini imamo dve kmetijski zadrugi, 
ki bi morali skrbeti za odkup pridelkov in 
oskrbo kmetij. Pa temu ni tako. Ena je "fantomska", 
druga pa "trgovska". Naši kmetje pa - kuda koji, 
mili moji.
• Naša podžupanja nas je "osvestila" z izjavo, 
da sta knjiga in informacija v demokratični 
družbi eksistenčni potrebi! Mi pa njej: 100%- 
na eksistenčna potreba za vse občane je “kruh", 
knjiga pa je verjetno samo 20%-na. Čemu gre 
torej pravica prvega?
• Skoraj vse pogodbe, ki jih je sklenila "občina" 
nimajo "pravne varovalke" oziroma predvidenih 
sankcij za kršitelja. Ob tej ugotovitvi se spra
šujemo, kako je to mogoče ob vsem znani trdit
vi župana, da v občinski upravi ne potrebuje 
pravnika. Kdor da volku koze past...
• Župan je z javnim razpisom v "upravi" za
poslil "šefe" (načelnike), pozabil pa je na refe
rente (beri delavce). In tako kaže, da se bo 
občinska uprava "uvajala" najmanj še eno leto.
• V naši najlepši (in najbolj urejeni) vasi živeči 
svetnik je ugotovil, da je gradbeni odbor za 
dokončanje OŠ A. Žnideršiča na vseh področ
jih "kršil in prekoračil" svoja pooblastila! Svet
niki smo morali tej ugotovitvi nehote “pritrditi", 
saj nas je g. Blokar seznanil, da so pri tej inve
sticiji prihranili celih 12,5 milijona tolarjev. 
Čestitamo!
• Priznana (in že večkrat omenjena) projekt
antska firma seje pri načrtovanju ureditve po
kopališča uštela (po izračunih) kar za nekaj
krat, in to pri metrih opornega zidu in kubikih 
izkopane zemlje. Da je zid vedno enako dolg, 
nam je vsem znano. Kubiki zemlje - tu gre 
morda za "večje luknje", le kdo bi vedel? Osel 
gre le enkrat na led, občinski svet pa, žal, že 
v drugo.
• 'Tam živeči svetnik" nas je seznanil, da so 
za vaško kanalizacijo (vredno 113 milijonov) 
vaščani Šembij prispevali kar 75 milijonov to
larjev lastnih sredstev. Zanimalo nas je, od kod 
neki jim ves ta denar ob nenehnih trditvah, 
da je občina primaknila le nekaj "bornih fični- 
kov". Odgovor tam živečega svetnika pa - kaj 
vas briga! Pameten ima več koristi od svojih 
sovražnikov kot neumnež od svojih prija
teljev.
• Za vse tiste, ki jim še ni znano, pa takole. 
Za investicijo v komunalno infrastrukturo je 
država primaknila 1/3, za 2/3 pa je občina dala 
izjavo o zagotavljanju sorazmernega deleža 
in potrebne garancije za najetje kreditov. Zgo
raj omenjena lastna sredstva predstavljajo pri
spevek vaščanov v denarju in delu, ostalo pa 
so občinska proračunska sredstva! Grdo je 
pljuvati na tisto skledo iz katere ješ.
• "Podgrad" je na referendumu dobil občino! 
Ne verjamete? Potem pa si poglejte, odkod so 
prišli občinski funkcionarji. Ali drugače - sedež 
podgrajske občine je po novem v Ilirski Bistri
ci. Če ne gre Mohamed h gori, pride gora k 
Mohamedu.
• Stranke "slovenske pomladi" so vložile pri
tožbo v zvezi s financiranjem strank. Vse sku
paj so "hudo prestrašili" z izjavo - kolikor de
narja, toliko muzike. Občani! Če bi radi plesa
li, plačajte muzikante.

Nasvidenje do prihodnjič
Vaš svetnik: Zlatko Jenko

PREMSKE RAZGLEDNICE

Idejno-politicna diferenciacija in nevarna avantura
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OBLETNICA

120 let rojstva pesnika 
Dragotina Ketteja

TOKRAT NEKOLIKO DRUGAČE

Kette za občinsko rabo

Popolnitev bodi moj edini vzor, 
luč, resnica moje delovanje!
Ljubica, ti bodi mi izvor
sreče - smrt po delu sladke sanje!

Dragotin Kette

Dragotin Kette, pesnik in eden od štirih stebrov 
slovenske moderne, se je rodil 19. januarja 1876 
na Premu pri Ilirski Bistrici v učiteljski družini. Tako 
oče Filip, družaben človek in veseljak, kot mati 
Ana, doma iz Valenčičeve družine iz bližnjega 
Trnovega, nežna in čustvena ženska, sta v zna
čaju sina pustila številne sledi.

Ljudsko šolo je mladi Dragotin obiskoval v Za
gorju pri Pivki. Kmalu je izgubil oba starša in se 
sredi šolanja v Ljubljani znašel v veliki revščini. 
Bil je dejaven v dijaškem literarnem društvu Zadru
ga in se družil z ostalimi člani moderne. Zaradi 
satiričnih verzov na račun ljubljanskega škofa je 
bil v peti gimnaziji kaznovan. Izgubil je denarno 
podporo in šole ni mogel nadaljevati. Zadnji ra
zred gimnazije je obiskoval v Novem mestu, kjer 
seje nesrečno zaljubil v Angelo Smola. Po maturi 
leta 1898 je šolske počitnice preživel pri teti v Trno- 
vem in prav tu so nastali njegovi najboljši soneti. 
Že v jeseni istega leta pa je moral k vojakom v 
Trst, kjer se je močno prehladil, zbolel za jetiko in 
bil spomladi naslednjega leta odpuščen. Bolan in 
pozabljen od prijateljev je v ljubljanski Cukrarni 
shiral in 26. aprila 1899 umrl star komaj 23 let.

Naj pričnem s Knjižnico Makse Samsa: denar za 
pridobitev novih prostorov je zagotovljen. Sadovi 
bodo, upajmo, vidni kmalu, Še vedno pa ni rešen 
problem izposojanja knjig v večjih občinskih centrih 
- Pregarjah, Knežaku, Kuteževem, Jelšanah in Pod
gradu. Bibliobus?

Postavitev muzejske zbirke v Ilirski Bistrici je zašla 
v slepo ulico. Ob kritični gospodarski situaciji so do- 
roači svetniki vse bolj skeptični, kljub nenehnim pri
tiskom Društva za krajevno zgodovino in kulturo 
Ilirska Bistrica, katerega delo se sicer najbolj občuti 
na polju tiskanja knjig (Tomo Šajn, zgodovinar in 
sociolog je gonilna sila za udejanjenje večine to
vrstnih “projektov") in lokalni arheologiji (Franc Po- 
klar je navezal tesne stike s pristojnimi "forumi" in z 
nekaj obiski "na terenu" ustvaril vzdušje za nadaljnje 
"posege").

Zaradi oddaljenosti (zemljepisne in "drugačne”) ter 
neurejenega statusa Zavoda za varstvo naravne in 
kulturne dediščine iz Nove Gorice, so akcije na po
dročju reševanja nepremične dediščine nekoordini
rane in ne odgovarjajo našim željam in potrebam. 
Temu botrujejo tudi spremembe v občinski upravi, 
čeprav je prišlo do nekaj obetavnih "sunkov" novej
šega porekla. Od pozitivnih rezultatov je treba ome
niti, da je v teku obnova cerkve sv. Jurija. Pomembna 
so zlasti zaključena dela na dveh izjemno starih klo
peh velike umetniške in zgodovinske vrednosti.

Kulturnih društev in skupin, takih, ki niso samo 
zapisane na papirju, je "nabranih" nekaj čez penajst. 
Največ je seveda pevskih zborov. Najnovejše ugod
no presenečenje predstavljajo Mladinska pevska sku
pina Podgrad, na novo obujeni Hrušiški fant/(njihov 
idejni vodja je vsestranski Danijel Cek) in Hrušiški 
škoromati. Z otroki se je pričelo ukvarjati Društvo 
za animacijo (Metka Krebelj). Prav delo z mladino 
jo premalo uspešno in v velikem zaostanku. S šolarji 
se v okviru ZKO Ilirska Bistrica ukvarjata le še Filip- 
David logar (mentor treh igralskih skupinic) in Ro
meo Volk, ki vodi folklorno skupino na OŠ Dragotina 
Ketteja (Bistrški šku&rci so imeli zelo odmevne nasto-

Kettejeve pesmi so v knjižni obliki pod naslovom 
"Poezije" izšle šele po njegovi smrti, leta 1900 in 
1902. Ostali člani slovenske moderne, Oton Žu
pančič, (osip Murn, zlasti pa Ivan Cankar, so vi
soko cenili Kettejevo literarno delo.

Dragotin Kette je znan tudi po številnih črticah, 
basnih, ljudskih pravljicah in otroških pesmih. Nje
gova poezija je prevedena v številne evropske je
zike, posebej v hrvaški, srbski, češki in madžar
ski, nedavno pa tudi v bosanski jezik. O Ketteje
vem življenju in delu so napisane številne knjige 
in razprave.

pe v Sodražici, Laškem in drugje ter zanje prejeli la
skave ocene strokovnjakov).

V Jelšanah smo poskusili obuditi tamburaško sku
pino. Ni šlo, a puške v koruzo nismo odvrgli. Jelšane 
so bile nekdaj močan kulturni center in bila bi velika 
škoda, če mu ne bi vrnili nekaj nekdanjega sijaja.

Omenili smo tiskanje knjig. Naj jih naštejem: pe
sniška zbirka Jožeta Steguja "Nočni samogovori" 
(razprodano), dvojezična zbirka Kettejevih pesmi 
"Ču/san/e mf" (prevod v bosanski jezik je delo Ismeta 
Bekriča), Stoletna tradicija zborovskega petja na Bi
striškem (avtorji Tomo Šajn, Dimitrij Grlj in Vojko 
Čeligoj), Leto pomembnih jubilejev 1994 (razni 
avtorji iz vrst domačih pedagogov) in 180 let osnovne
ga šolstva v Ilirski Bistrici (avtor Dimitrij Grlj). Lanske 
bogate bere verjetno še dolgo ne bomo prekosili.

Prireditve, razstave... Vseprimorsko proslavo ob 
50-letnici zmage nad fašizmom je povezoval sedanji 
predsednik ZKO Ilirska Bistrica Franc Gombač. Od 
naših "moči" je sodeloval Komorni dekliški zbor Ilir
ska Bistrica (dirigentka prof. Marija Slosar Lenarčič). 
V Postojni je ob odkritju spomenika Miroslavu Vil
harju program povezoval Franc Gombač, recitirala 
je Tadeja Fatur, nastopil pa je tudi naš MMePZ "Ta
bor Kalc 1869" Knežak (zborovodja Alojz Boštjan
čič).

Naše izseljence so poleti pozdravili pevci MPZ 
Dragotin Kette (zborovodja Evgen Prinčič) in sku
pine Vasovalec (vodi jih Dimitrij Grlj). "Kettejevci" 
so svečano proslavili 30-letnico MPZ Dragotin Kette. 
Zelo odmeven je bil tudi koncert ob 10. obletnici 
Komornega dekliškega zbora Ilirska Bistrica.

Ena najbolj odmevnih prireditev je bila vsekakor 
slikarska razstava 7. ex tempore "Prem 95", ki je 
poleg Bistričanov pritegnila še prenekaterega tujca. 
Na razstavo so se uvrstili tudi trije domači likovni 
ustvarjalci (Danilo Gašperšič, Sonja Munih in 
nagrajena Ester Mršnik).

O božičnih koncertih si lahko nekaj več preberete 
v posebnem prispevku. D. B.

Leta 1968 so na Premu, v stavbi premske ljudske 
šole, muzejsko uredili Kettejev dom, ki ga na leto 
obišče nekaj tisoč obiskovalcev, zlasti mladih. Po 
pesniku Dragotinu Ketteju nosi ime osrednja osnov
na šola v Ilirski Bistrici, pred katero stoji Kettejev 
doprsni kip, delo kiparja Marjana Keršiča. Pesniko
vo ime nosi tudi ulica v Trnovem, v kateri stoji 
hiša njegove matere Ane in ilirskobistriški moški 
pevski zbor. Pesnikov rojstni dan, 19. januar, je 
proglašen za občinski kulturni praznik, njegovo 
ime pa nosi tudi osrednja občinska nagrada za 
posebne zasluge na področju kulturnega udejstvo
vanja posameznikov in društev.

Priložnostni poštni žig ob 120-letnici rojstva pe
snika Dragotina Ketteja, ki je bil v uporabi na pošti 
66255 Prem v petek, 19. januarja 1996, so pri
pravili: Zveza kulturnih organizacij Ilirska Bistrica, 
Primorsko numizmatično društvo Ilirska Bistrica in 
poštna uprava Koper. Žig je oblikoval Romeo Volk.

Vojko Čeligoj

Takšna "formula" je kljub različnim pomanjkljivo
stim uspešna. Primerne glasbene literature je do
volj. Marsikateri praznik je zapisan v glasbeni litera
turi v tolikšni meri kot božič v ljudskih, umetnih, 
črnskih duhovnih, pa tudi otroških pesmih in celo 
popevkah. Tudi to veliko pove o pomenu verjetno 
najbolj priljubljenega praznika na svetu, ki ga za
radi svojega miroljubnega sporočila spoštujejo po
leg kristjanov tudi drugoverci in ateisti. Podobna 
ugotovitev velja tudi za naše okolje.

Letos so v naši občini potekali božični koncerti 
v cerkvah Knežaka, Podgrada in Trnovega. Nasto
pali so trije šolski zbori in skorajda vse ostalo v 
občini, "kar poje in zlo ne misli". Posebno pozor
nost številnih poslušalcev so pritegnili Nina in Ro-

• Stal sem kratkohlačnik, ves zbegan, prvi šolski dan 
iz zrl v mogočno stavbo. V roki sem stiskal iznošeno 
aktovko in se spraševal - le kdo ta Kette je mogočni? 
Dragotin Kette - rodil se je 1876. na Premu na No
tranjskem. Meje lahko postavlja le srce in ne kronisti! 
Če pa že morajo, naj bo tako: Dragotin Kette - rodil 
se je 1876. na Premu na Primorskem.
• Ja, ta mladenič, ki sem ga v rosni mladosti štel za 
enega izmed štirih mušketirjev, ni bil od muh. Prav 
nič mi ni bilo po godu, ko sem pozneje izvedel, da 
je bil pesnik in pisatelj. Iskre oči, brki in brada sodijo 
k mušketirjem, pa pika!
• Skoraj vsak človek je mušketir, skozi življenje se 
prebija z mečem in išče resnico. In ljubico seveda. 
Skrili so resnico,
deklico nebeško; 
vrgli jo v temnico 
srednjeveško.
• Današnji mušketirji smo politiki, naš meč je jezik, 
včasih tudi pero. Boriš se in boriš, največkrat ne veš 
proti komu. Iščemo nasprotnika!? Da bi rešili prob
lem, za to nam ni dosti mar. To je politika - naša 
ljubica...
In grozen je s tabo res, ljubica križ, 
ker sama ne veš, kaj da hočeš!
In če te ne ljubim, se grdo držiš, 
in če te poljubljam, sejočeš.
• Vsak se trudi po svojih močeh. Nekateri iskreno, 
drugi manj. Nekateri zagreto, drugi mlačno. Nekateri 
dobronamerno, drugi zgolj ambiciozno. Slednji so 
že"prečitani".
A da bi mojo znali bol 
bleščeči tisoči, 
od smeha bi jim padale 
solzice iz oči.

meo Volkz mehom, citrami in kolednicami, cerkni
ški dekliški nonet Aeda (v Knežaku) in Klapa Noc- 
turno z Reke (v Podgradu). Tudi Baročni ansambel 
lllyricus ni manjkal. Z zanimanjem smo poslušali 
novo Mladinsko pevsko skupino Podgrad, ki se ji 
obeta lepa prihodnost. Da nam tiste dni vreme ni 
bilo najbolj naklonjeno, smo že pozabili.
In kako naprej? Mogoče bi lahko dodali še kakšne

ga gosta, verjetno vokalnega solista. Možnosti je 
veliko in organizatorjem ne bo ničesar težko nare
diti, kajti občutkov, ko izvajalci in poslušalci ob 
koncu koncerta skupaj zapojejo tisto pesem, ki je 
"bolj priljubljena kot večina državnih himn", se ne 
da opisati. Tudi zato so božični koncerti postali 
tradicionalni in nenadomestljivi. D. B.

• Nasprotnik ni sovražnik. Ampak, če ni sovražnika, 
ni pravega boja. Torej prvo nad sovraga, šele potem 
za blagor ljudstva...
Besedo si izrekla zlo 
in nisva se ljubila več 
in kadar sva se srečala, 
oči sva obrnila preč.
• Nerad poslušam, da imamo preveč učiteljev, vzgo
jiteljev, da šola, kultura in vrtci preveč stanejo. Priha
jajo časi, ko bo izobrazba prestiž, starost breme in 
zdravje težko dosegliva dobrina. Vedno več nas je, 
ki nas daje nostalgija po dobrih starih časih ... 
Kako mi je hudo po nji,
kadar poslušam jo skrivaj, 
kako si voščim prisrčno, 
ljubezen prejšnjih dni nazaj.
• Demokracija nam je prinesla dolge mučne razpra
ve v občinskem parlamentu. Največkrat jalove. Le 
redko pricapljamo do sredine dnevnega reda še v 
istem dnevu. Ko je večina že utrujena, se nekateri 
šele prav zagrejejo...
Konec je že vendar dneva, 
trudnega nemirnega, 
legel popotnik je v travo, 
sredi polja širnega.
• Neredko z očmi iščemo sprostitev. Včasih se zazre
mo skozi okno, drugič srepo zremo predse. Težko 
je poslušati širokoustneže, ki nam žalijo ušesa s preo
biljem prazne sape. In ko gremo ob pavzi v Baladur, 
je vse drugače...
Govora bi veselil se 
in smehljanja njenega 
in nič več se ne bi čutil 
tako zapuščenega...
• Dostikrat sprašuješ in si želiš pojasnila. Največ
krat bi lahko dobil odgovor v eni besedi, morda v 
enem stavku. Vendar je resnica največkrat kruta in 
trpka. V nemogoči žlobudravščini vprašanega, jo 
moraš najti sam.
il kdo te je ovil, 
da vsa si zmedena, 
zavita in zapredena 
ko buba?
• Nenehno imamo v mislih bistriške janičarje, ki so 
hočeš nočeš morali s trebuhom za kruhom. Nihče 
ni v svoji vasi prerok! Da bi kaj naredili, da se vrnejo
- to pa ne!
Ko že mora zapustiti 
ravne tratice, gore, 
ko že mora daleč iti 
v večno daleko molje ...
• Nekateri izmed svetnikov imajo nadimek "ta prid
ni". Če oni kakšne ne rečejo, je vse narobe. Pravza
prav so le oni poklicani in hočejo svojo (vsako) igračo
- zase!
O Jurček, Jurček, ta otrok neugnan!
Igral se in zanetil ogenj v hiši!
In glej, že šviga plamen vedno viši 
in noč je svetla kakor beli dan!
• Se še spomnite volitev, predvolilnih obljub, plaka
tov, programov in podobnih agitacij. Kandidati vsak 
po svoje, a složno vsi v en kozji rog so vpili:
Kaj ti še ne veš, da gospod me je moj
za prvega kužka postavil,
zato ker znam stati na zadnjih nogah
in skakati, skakati znam, daje kar strah
in ravno stojim kot pri puški,
zato sem jaz prvi med kužki.
• Pa se najde tudi kakšen sultan med kužki. Je že 
tako, da so med zelmi le redke zdravilne. Zdravila 
pa so tako ali drugače grenka, a jih vseeno jemljemo, 
ker vemo, da nam pomagajo...
Ta črv podzemeljski, ti človek nori, 
o slepec ti in tvoji lepi vzori!
Glej, s svojim srcem rad pamet strnil 
in golo ti resnico rad odgrnil.
• Moj meč ne ubija. Včasih se kdo le nasmehne, red
kokdaj pobesni. Ampak na svetu je vedno tako, da 
eni hvalijo, drugi grajajo.
Zakaj li pojem ?
Morda, da gospem se laskam, 
moji ljubi morebiti?
Hm, morda hočem kam visoko priti, 
hm, morda pa še sam tega ne vem.
Sicer pri tem oranju peto bi kolo 
ne bil, še kakšno smešno bi uganil 
in tudi kakšnega filistra ranil

Zlatko Jenko

Na drugem izmed treh božičnih koncertov je v cerkvi sv. Cirila in Metoda v Podgradu (6. januarja) prvič 
nastopila tudi nova "Mladinska pevska skupina Podgrad", ki jo vodi Tomaž Gvardjančič. Začeli so kot 
cerkvena pevska skupina, v kateri pojejo in igrajo predvsem srednješolci in učenci višjih razredov osnovne 
šole. Prvič so se zbrali lanskega novembra, trenutno pa je v skupini 20 pevcev in instrumentalistov (elek
trična kitara, električna basovska kitara in orgle) od 12. do 26. leta starosti. Poleg cerkvenih nameravajo v 
svoj repertoar uvrstiti predvsem črnske duhovne in popularne pesmi, ko se bo skupina nekoliko bolj glasovno 
izoblikovala pa se bodo lotili tudi slovenskih narodnih in umetnih skladb. Podgrajci bi se radi okrepili z 
novimi pevskimi in instrumentalnimi močmi - vsi zainteresirani se jim lahko pridružijo vsako soboto ob 
18“ v podgrajskem župnišču.
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PREGLED

Kulturni paberki 1995
Dejstvo, da mesec kulture na Bistriškem (druga polovica januarja in februar) sovpada s časom, ko se mar
sikje lotevajo ocenjevanja in bilance za obdobje prejšnjega leta narekuje, da se lotimo opisa pomembnejših 
kulturnih dogajanj, tudi takih redkih, ki so bila odmevna izven naše občine. Pravzaprav gre za nekoliko 
drugačen opis stanja kulture, kot smo ga v tem časopisu zapisali lani, ko smo našteli osebe, ki pri nas kre
irajo kulturno politiko. Nanizali smo kar spodobno število imen, pomembnih organizatorjev, animatorjev 
in aktivnih izvajalcev. Danes torej preberite zapis o splošnem pregledu lanskoletnega stanja in pomena 
nekaterih prireditev. Tudi tokrat je "poročilo" pisano v dobri veri, a neizogibno subjektivno.

GLASBA

Sveta noč, blažena noč...
Božični koncerti - spomnimo se, da je na prvem leta 1989 sodeloval le Komorni dekliški zbor Ilirska 
Bistrica s svojo dirigentko prof. Marijo Slosar Lenarčič - so na ilirskobistriškem postali tradicija z dokaj 
določeno obliko. Na njih praviloma nastopajo vsi posvetni in cerkveni zbori, pevske skupine, šolski 
zbori, pa tudi instrumentalne skupine ter tu in tam gostje iz drugih občin.
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RAZSTAVA

Neizmerna lirika trenutkov
Dora Benčič sodi med tiste ljudi, ki jim foto

grafija postane sredstvo izpovednosti lastnih 
emocionalnih vzgibov. V njeni lirično nada- 
hnjeni naravi čutimo prvinsko toplino in člo
večnost. V takem razpoloženju izraža iskrena 
nagnjenja do ljudi, predmetov in narave; do 
vsega, kar ji vzbuja vznemirljivo doživetje ob 
pogledu na samotno drevo, ko ujame otožni

Njemu

obraz ovdovele in zapuščene starke, pa ne
brzdano veselje otroka ali blagi odsev mladen
ke; razveseli jo vsaka lepa bilka, pa skromna 
ali bohotno razcvetela roža. Izrezi nazorno za
jete in v poudarjenih ali toplo omiljenih ton
skih razlikovanjih obdelane krajine, so odraz 
neposredno občutenega razpoloženja z naj- 
subtilnejšimi odtenki.

Njeno delo se navezuje na motiviko najožje
ga okolja, istrskega krasa, morja in njegove 
obale do rodnih Brkinov. Pritegujejo jo tipične, 
na vzpetinah zgrajene vasi, hiše iz grobega 
kamenja. Staro arh itekturo doživlja kot žlahtno 
delo preprostega stavbenika. Tu je odlomek v 
navpične črte oblikovanega in polkrožno za- 
svodenega prehoda na s soncem obsijano dvo
rišče v izrazitem kontrastu svetlobe in sence, 
morda edinstven trenutek, ki ga kmalu ne bo 
več. Tudi drugi podobni, a slogovno drugačni 
arhitekturni izrezi, tako po svoji kompoziciji 
kakor po osvetlitveni kontrastnosti, izražajo 
otipljivo izpovednost. Enak občutek doživlja
mo ob starinskih ključavnicah na spranih, raz

padajočih vratih zapuščenih hiš. Pritegne nas 
svetlobna igra na suho zgrajenih ogradnih zi
dovih iz tankih skodel. S prav posebno ljube
znijo pristopa k tem starinam, iz katerih diha 
nekdanje življenje, naporno delo in pehanje 
za preživetjem. Po drugi strani pa jo prevzame 
tudi razgibanost morja, ki ga zajema od najra
hlejšega šepeta v jutranji ali večerni tišini do

penasto viharnih kipenj in ob obalo butajočih 
valov. Zdaj se zdrzne ob pozabljenem čolnu 
v blatu, njeno radovednost vzbudijo iz blata 
oblikovane krpice v solinah, ki se v soncu 
združujejo v slikovito stkane ponjave. Njeno 
lirično naravo najbolj občutimo v mehko vzva- 
lovanih, terasasto oblikovanih vzpetinah Brki
nov, kjer je preživljala otroška leta in je še da
nes vezana na doživetja s tamkajšnjimi ljudmi 
in naravo, njihovimi hribi, gozdovi in polji, v 
katerih je zakoreninjen njen čustveni svet.

Ivan Silič

Vojna, kaj drugega bi bilo od avtorja skoraj 
nemogoče zahtevati in pričakovati, je prisotna 
na vseh risbah iz sarajevskega obdobja, ki so 
zaradi težkih pogojev izvedene v manj zahtev
nih tehnikah. Zdi se, da je na teh risbah edina 
možna le črna barva, ki z vsako potezo svin
čnika zrcali enega izmed največjih zločinov 
moderne dobe. Risbe, na katerih so umetniško 
prikazane nedolžne žrtve in njihove skrivenče
ne roke z nakazanimi potezami nečesa, kar 
grabi in ubija zgolj zaradi tega, da bi izbrisalo 
človeka "delujejo tako ekspresivno in naravno, 
da človek ne ve, ali gre za resnični prizor ali umet
niško transpozicijo". Z drugimi besedami: risbe 
so skrajno pesimistične in skoraj na drugi strani 
življenja in upanja.

V nasprotju s temd na sarajevskih risbah, je 
na akvarelih Skopljakovega ilirskobistriškega 
obdobja veliko več svetlobe, barv, sonca, ve
selja do prihodnosti in čudenja, čeprav se na 
nekaterih še odražajo sledi preteklosti (skrunje
no naravno okolje, prizori z muslimanskih po
kopališč, obrazi pokojnih itd.), ki jih bo moral 
za zmeraj nositi v sebi. Akvareli so večinoma 
sestavljeni iz dveh ovalnih polovic in so med 
seboj le redko popolnoma ločeni. Skopljak jih 
raje povezuje ali zrcali na samosvoj način, iz 
njih pa s pomočjo barv neprestano zveni op
timizem in vera v drugačno življenje. Vsako 
sliko posebej in vse skupaj je usmeril v jutri. 
Črne noči je zamenjalo prisluškovanje, pričako
vanje in želja po drugih ljudeh, čeprav še ne ve, 
kaj ga čaka. B. Z.

Leposlovje za odrasle
Petan, Ž.: Koledar aforizmov; Peteršič, V.: Po

kvarjenka; Bach, R.: Most prek večnosti; Hotschnig, 
A.: Leonardove roke; Allsvood, M.: Nosil sem smrt 
v svojem telesu; Bobin, C: Šibkost angelov; Pucner,
F. : Opna; Kocbek, E.: Dnevnik 1948; Štih, B.: jesen
ska fuga o norcu in smrti; Valant, M.: Obsojen v 
Indiji; Mauser, K.: Ljudje pod bičem (I. - IV.); Rebula, 
A.: Koraki apostolskih sandal; Virk, J.: 1985, potres; 
Vincetič, M.: Ptičje mleko; Pavlin, S.: 4. A ali Zakaj 
nikoli ne bom odrasel; Peček, S.: Rezervni vojak 
Janzej; Korenčan, M.: Drugačna svetloba; Angercr, 
L:Židovska 8; Kavčič, |.; Mati mučencev.

Strokovno literatura za odrasle
Pesmi sveta; Evropska lirika; Svetovna novela 19. 

in 20. stoletja; Grant, N.: Veliki slikovni atlas odkri
tij; Slikovni atlas zemlje; Thun, M.: Setveni koledar 
1996; Plut, D.: Brez izhoda'; Rathbonc, T.: Modemi 
za telebane; Sattler, F.: Kmetovanje po biološko- 
dinamični metodi; Somrak, |.:Živa hrana poživlja; 
Prešernov koledar /996;Curk, I.: Sto zgodb arheo
loških spomenikov v Sloveniji; Sitar, S.: Z vozili sko
zi čas; Žitnik, J.: Pogovori o Louisu Adamiču; Brid- 
ges, A. R.: Kako preživeti z Okni 95; Gookin, D.: 
Word 6.0 za VVindovvs za telebane; Cringeli, R. X.: 
Naključni imperij ali Kratka zgodovina Silicijeve do
line; Predpisi o lokalni samoupravi; Strojin, T.: ABC 
o varstvu okolja; Enciklopedija Slovenije (9. zvezek); 
Siegel, B.: Življenje, ljubezen in zdravje; Deleuze,
G. : Kafka; Meadovvs, G.: Mali antični leksikon; Vuč
ko, B.: Zbirka nalog iz osnov elektrotehnike; Kalc
H. , A.:Slovenci in Italija; Hrovat-K, E.: Izziv poroda; 
Statistični letopis RS 1995; Zgodovina cerkve (I. in 
II.); Mohorjev koledar; Grmič, V.: Moja misel; Nou-

vven, H.: lezus, smisel mojega življenja; Klevišar, 
M.: Verska vzgoja otrok; Rojko, B.: Narodne z 
Orffovimi inštrumenti (2. del); Poženel, ],: Horo
skop 1996; Sruk, V.: Filozofija; Enciklopedija 
vrtnarjenja; Slovenski almanah; Badegruber, B.: 
Učenje brez prisile; Borzni priročnik; Medved, D.: 
Slovenski Dunaj; Mojstri klasične glasbe od 27. do 
42. zvezka; Stres, A.: Novi časi - nova šola; Velika 
noč na Slovenskem; Bernardus, sandus: Govori o 
visoki pesmi; Baragova misijonska pisma.

Leposlovje za mladino
Kovač, P.: Zelišča male čarovnice; Lively, P.: Duh 

Thomasa Kempa; VVaddell, M.: Pujs v mlaki; Pojdi
va domov, mali medol; Baumann, K.: Lunino je
zero; VVilkon,).: Prijatelja; Markuš, R.: Stari ribič; 
Leni maček; Zaspana sova; Kamniti most; Zlodej 
in Marija; Tri račke; Angercr, T.: Muren Škripek; 
Albreht, V.: Lupinica; Vidmar, J.: Junaki petega raz
reda; Bitenc, J.: Zlati kamenčki; Trije mucini klo
bučki; Oblaček postopaček.

Strokovna literatura za mladino
Košak, M.: Atlas za spoznavanje družbe; Cuisin, 

M.: Evropske ujede in sove; Tvvist, C.: Charles Dar- 
win. Po sledeh evolucije; james Cook. Po Tihem 
oceanu v Avstralijo in Oceanijo; Gagarin in Arm
strong. Prvi koraki v vesolje; Kodelja, Z.: Laična 
šola pro et contra; Kam! Vodič po srednjih šolah 
1995/1996; Lučovnik,).: Od žareče krogle do člo
veka; Klein, E.: O rastlinah in živalih, kamnih in zve
zdah; Avison, B.: Zakaj neki mi kruli po želodcu in 
druga vprašanja o človeškem telesu; Stoti, C : Zakaj 
neki zvezde mežikajo in druga vprašanja o vesolju; 
Furlan, I.: Matic v živalskem vrtu.

Teta Tereza Obrazi morja II

Pevska skupina "Hrušiški fanti" deluje šele pol leta. Nastop v Galeriji na Vidmu (petek, 12. januarja) 
je bil namenjen njihovi nekdanji sovaščanki in vsem tistim, ki imajo radi pristne domače pesmi, še 
posebej zato, ker 12 pevcev poskuša prepevati tako, kot so prepevali njihovi predniki v Hrušici pred 
dobrim stoletjem. NA SLIKI: "Hrušiški fanti" in Dora Benčič na svoji deseti samostojni razstavi.

RAZSTAVA

Črno in se bolj črno v barvah
V galeriji Zbirnega centra za začasne begunce Trnovo je bila v torek, 23. januarja, odprta 
razstava risb in akvarelov akademskega slikarja in kiparja Mustafe Skopljaka iz Sarajeva, ki je 
ves čas vojne v Bosni in Hercegovini živel in delal v Sarajevu kot docent na tamkajšnji likovni 
akademiji. Njegova dela, svojevrsten odgovor umetnika na nesluteno zlo, so bila v preteklih 
letih razstavljena v najrazličnejših svetovnih centrih. Lanskega decembra mu je končno uspelo 
priti v Ilirsko Bistrico, kjer v trnovskem begunskem centru živita njegova žena in hčerka, 
vendar se je znašel pred nepremostljivimi težavami, saj jim hrvaške oblasti ne dovolijo vrnitve 
čez svoje ozemlje. Mustafa Skopljak je v Ilirski Bistrici spoznal še begunsko življenje in v tem 
kratkem obdobju je nastal še cikel akvarelov "Ilirska Bistrica 95-96“, ki se v marsičem razlikuje 
od njegovih sarajevskih risb, nastalih v letih 1992-1995.

NOVO LITERARNO GLASILO

Prva številka "Jesenskih listov"
Društvo upokojencev Ilirska Bistrica je hitro uresničilo komaj nekaj mesecev staro idejo in sredi 
januarja izdalo prvo številko literarnega glasila "Jesenski listi". Dimitrij Grlj, ki poleg Ivka Spetiča in 
Franca Gombača sestavlja uredniški odbor, je dejal, da je 300 izvodov ravno prav za člane in prijatelje. 
Ker "na jesen svojega življenja še niso za odpad", nameravajo v glasilu objavljati različne prispevke 
upokojencev, ki imajo kaj povedati in jim ni žal časa za pisanje. Druga številka bo izšla takrat, ko se 
bo nabralo dovolj gradiva in denarja za tisk, zato se že zdaj veselijo novih sodelavcev.

Novo glasilo prinaša več spominskih zapisov (po 
pripovedovanju stanovalcev Doma starejših ob
čanov je nastal zapis o mlinih na Reki, Ivko Spetič 
je opisal enega izmed bistriških dobrodušnežev,
Dimitrij Grlj je avtor prispevka o prvih začetkih 
šolstva v naših krajih, ki je bil že objavljen v njegovi 
knjižici"/80 let osnovnega šolstva v Ilirski Bistrici", 
opisani so prijateljski stiki bistriških upokojencev 
z Društvom slovenskih upokojencev iz Trsta, Na
da Žnidaršič se je sprehodila po desetletni zgodovi
ni pevskega zbora upokojencev, "Zanimivosti iz 
zgodovine Jelšan" je po pripovedovanju svojega 
deda zapisal Boris Pajtler-Frol), odlomek oziroma 
eno izmed zgodb iz v slovenščini še ne natisnjene 
knjige italijanskega Žida Prima Levija "Ali je to člo
vek”, ki jo je prevedel Sergij Šlenc, zapis o upoko

jencih - likovnikih, kratek zgodovinski zapis Darin
ke Žbogar o Premu in predstavitev premskega pe
snika Tonija Gašperšiča, "Razmišljanja in nasvete 
za starejše"Pepce Mihelj, več misli o starosti in spo
mine Franca Gombača na nekatere "čisto navadne 
ljudi", napisane v podgrajskem narečju.

Nekaj drobnih pesmic, ki se zdijo na prvi pogled 
bolj za okras (Toni Gašperšič, Drago Karolin, Dani
ca Šircelj, Ivana Slavec) bi vsekakor težko uvrstili 
med literarne tekste. S tem nočem zmanjševati ple
menitega namena uredniškega odbora in avtorjev, 
le od preteklosti bi se morali vsi skupaj nekoliko 
bolj odlepiti. Izrečene besede kmalu prekrije poza
ba, zapisane in natisnjene pa ostanejo in tudi to je 
nekaj, če že ne kar precej. B. Z.

LETNI PREGLED

Poročilo o delu knjižnice v letu 1995
V letu 1995 nas je zaradi izposoje knjig obiskalo 49.153 ljudi, ki so si izposodili 118.173 knjižnih enot (v 
letu 1994 nas je obiskalo 38.615 ljudi, izposodili pa so si 104.447 knjižnih enot). Iz podanega vidimo, da 
se iz leta v leto veča obisk in izposoja. Po republiških normativih za izposojo (brez ostalega dela, ki je 
potrebno, da lahko knjiga sploh pride na polico - nakup, oprema, obdelava, klasifikacija, zavijanje, 
pisanje kataložnih listkov ...) bi moral 1 strokovni delavec obdelati 10.000 do 12.000 izposojenih 
knjižničnih enot, pri nas pa pride na 1 strokovnega delavca kar 26.260 izposojenih knjižničnih enot.

Poleg tega pa nas je v letu 1995 obiskalo še: - 
17 organiziranih šolskih skupin (357 otrok), - iz
vedli smo 12 knjižnih ugank (sodelovalo je 380 
otrok), - na urah pravljic, ki jih prirejamo vsak 
teden, je bilo 513 otrok, - na pripravah za medna
rodni knjižni kviz je sodelovalo 286 otrok, - pri
pravili smo 12 priložnostnih razstav, ki si jih je 
ogledalo 1500 ljudi, - izvedli smo 3 literarne ve
čere, na katerih se je zbralo 320 ljudi. Tako bi 
bilo skupno število uporabnikov naše knjižnice 
v letu 1995 kar 52.509.

V letu 1995 smo pričeli tudi z delom ob so
botah in sicer od 8. do 12. ure. Poleg tega smo 
začeli z izposojo videokaset - odziv je izredno

velik. V mesecu decembru smo kupili še foto
kopirni stroj in pričeli s fotokopiranjem tudi za 
uporabnike. Poleg dejavnosti v knjižnici enkrat 
na teden izposojamo knjige tudi v Domu starejših 
občanov.

Ker nas je Matična služba pri Narodni in uni- 
verziterni knjižnici v Ljubljani določila za ma
tično knjižnico na bistriškem območju, smo pri
čeli tudi z delom matičarja po vseh osnovnih šo
lah v občini. Le-ta pomaga strokovno urejati šol
ske knjižnice, pomaga pri obdelavi in nabavi 
knjig, odpisih, statistiki..., prav tako pa ureja in 
vodi domoznanski oddelek v naši knjižnici.

Damijana Logar, ravnateljica

NOVOSTI V KNJIŽNICI
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IZ STARIH FOTOGRAFSKIH ALBUMOV/6 ZNAMENITI DOMAČINI

Ivan Biček 1901-1968
Pričujoči kotiček smo v Snežniku namenili domačinom, pa tudi vsem tistim, ki jih je življenjska pot pripeljala 
v Ilirsko Bistrico in so s fotografsko kamero ljubiteljsko ali profesionalno beležili utrip našega kraja in ljudi 
okrog sebe. Njihov odnos do fotografije kaže, da v njej niso iskali le njene dokumentarne vrednosti z odslikavo 
vidnega trenutka, pač pa so želeli poudariti tudi njeno umetniško izrazno moč. Bodi ta zapis prav njim v 
hvaležen spomin. Tokrat listamo po fotografskem albumu dentista Ivana Bička in zapis posvečamo 95- 
letnici njegovega rojstva, pa tudi 50-letnici njegovega predsednikovanja domačemu planinskemu društvu.

30. avgusta 1945 je bil na obnovitvenem občnem zbo
ru domačega planinskega društva, sklicanim komaj tri 
mesece po osvoboditvi in potem, ko je bilo domače 
planinsko društvo prepovedano kar 19 let, enoglasno 
izvoljen za predsednika. S silnim delovnim poletom so 
planinci tedaj načrtovali ponovno utrditev svojega dru
štva, povrnitev zaplenjenega premoženja in ureditev ka
tere od opuščenih italijanskih vojaških stavb, posebej 
na Snežniku in na Sviščakih, za planinsko postojanko. 
Žal so listi društvene kronike iz tega prvega obdobja po 
osvoboditvi ostali nepopisani. Zamisli iz tega časa so 
uresničili šele drugi odborniki - poleti 1951 so odprli 
Cankarjevo kočo na Sviščakih in čez deset let še planin
sko Kočo na Snežniku.

Dentist Ivan Biček leta 1945

Pri dentistu Ivanu Bičku so se v štirih desetletjih dela 
v njegovi zobozdravstveni ordinaciji v trnovski Dvorani 
zvrstile gotovo vse tedanje generacije Trnovcev, Bi
stričanov in okoličanov. Le kdo ga ni poznal in cenil.
Še posebej so ga spoštovali vsi, ki jih je rešil hudih bole
čin, saj vsi vemo, kako se obnašajo naši zobje - prav 
nič se ne spoznajo na spodobne ure, vrata Bičkove ordi
nacije pa so bila "odprta" v vsakem času. Bil je velik 
narodnjak, tudi tedaj, ko je to lahko pomenilo veliko 
nevarnost in preteči zapor. Manj pa dentista Ivana Bička 
poznamo po njegovih konjičkih ali "skritih ljubeznih" 
kot pravimo: ljubezni do narave, še posebej do našega 
planinskega sveta in fotografije, čeprav teh ljubezni ni 
nikoli skrival. Zahvaljujoč njegovi vztrajni hoji na Sne
žnik in zlasti v Črni dol, kamor je hodil skoraj vsako 
prosto nedeljo, si je prislužil med prijatelji nadimek "Ivan 
Črnodolski". In res ga je bil vreden. O tem govore števil
ne fotografije, ki jih je posnel na teh poteh.

O življenju in delu Ivana Bička smo se pogovarjali v 
prijetnem domovanju dr. Antona Grilca, Bičkove hčerke 
Naste, poročene Grilc, in svakinje Roze Zajčeve v Grad
nikovi ulici v Trnovem.

Družina Biček je bila v Trstu ugledna uradniška dru
žina. Oče Ivan Biček je bil visoki poštni uradnik, za
poslen v tržaški poštni direkciji. Živeli so pri sv. Ivanu. 
V družini so se rodili trije otroci, katerim sta starša name
nila solidno izobrazbo. Starejši sin je postal pomemben 
bančni uradnik, sestra profesor tujih jezikov, najmlajšega 
Ivana pa so poslali v medicinsko šolo. Kot zobotehnik 
praktikant je prišel v Bistrico v začetku dvajsetih let. 
Predpisano prakso je opravljal pri dr. Perhavcu, ki je 
imel takrat zobozdravstveno ordinacijo pri Božičevih, 
sedaj Ursusovih. Svoje strokovno znanje je dopolnjeval 
in kmalu odprl lastno zobozdravstveno ordinacijo v 
Dvorani v Trnovem. Prav bivanje v Dvorani, ki je bila v 
tistem času središče kulturno-prosvetnega pa tudi poli
tičnega življenja kraja, je omogočilo mlademu tržaške
mu intelektualcu, da se je kaj hitro vključil v novo živ
ljenjsko okolje in postal njegov aktivni član. V napredni 
družini Antona Zajca, ki je stanovala v Dvorani, je našel 
svojo življenjsko tovarišico Antonijo Zajčevo, s katero 
se je sredi dvajsetih let poročil. Kmalu sta se jima rodili 
hčerki Nasta in Aljoša.

Protinarodni pritisk italijanskih oblasti, ki jih je stopnje
val vse močnejši italijanski fašizem tudi na Bistriškem, 
je pri Ivanu Bičku, zavednem tržaškem Slovencu, izzval 
le še večji odpor in kljubovalnost. Skupaj z Zajčevo dru
žino pa je tudi delil vse posledice svoje odločnosti in 
politične opredelitve. Kmalu je postal politično sumljiv, 
državi sovražen element, in konec tridesetih let so ga 
Italijani kar štirikrat zaprli. V začetku štiridesetih let, ko 
je vojna vihra že visela v zraku, je postal oblastem očitno 
že preveč nevaren. Na sodnem procesu v Rimu je bil 
obsojen na sedemletno izgnanstvo v majhno mestece 
S. Angelo dei Lombardi v južni Italiji. Na srečo je Ivanu 
Bičku pomagala njegova stroka. Lotil se je svojega po
klicnega dela, ki mu je omogočilo, da se mu je v izgnan
stvu lahko pridružila tudi njegova družina. Konec leta 
1941 je bil ob srečnem dogodku v italijanski kraljevi 
družini pomiloščen in prav na božični večer se je cela 
Bičkova družina vrnila domov. To je bil za vse prav 
gotovo posebno srečen dan. Od tedaj dalje je ostajal 
zvest svojemu poklicnemu delu, hoji na Snežnik in v 
lulijce, pa tudi skrivnostim fotografije in odkrivanju nje
nih izraznih možnosti.

O fotografskem delu Ivana Bička, izbiri motivov, iska
nju kompozicije s celotnim motivom ali izrezom slike in 
tehničnim pristopom, govori množica njegovih fotografij, 
ki jih hrani Grilčeva družina. Žal so fotografije brez drago
cenih beležk in razvrstitve, ki bi lahko kazale na Bičkovo 
sistematično fotografsko delo. Očitno mu to niti ni bil 
cilj, saj je bolj užival v trenutku, ki mu je bil na voljo v 
gorah, v gozdu, ob vodi z odsevom drevja na njeni gla
dini, v igri svetlobe in sence med starimi trošnimi hišami; 
ohraniti je želel idilo, čeprav samo razpadajoči mlin ali 
s slamo krito kmečko hišo, občudoval je igro oblakov na 
modrini neba, dokumentiral je pomembne trenutke v kro
gu svoje družine ali v njegovem svetu, ki je bil najpo
gosteje svet narave in posebej Snežnika. Zahvaljujoč Iva
nu Bičku imamo ohranjen marsikateri dogodek iz življen
ja naših krajev in ljudi včasu med obema velikima vojna
ma, ki ljudem ni bil najbolj naklonjen, saj so za pomem
bnejšimi dogodki praviloma stali tuji organizatorji in ve
činoma tuji fotografi ter poročevalci.

Tokrat objavljamo dve značilni fotografiji iz zapuščine 
Ivana Bička. Gotovo pa bo še dovolj priložnosti, da bral
cem Snežnika predstavimo še kakšno zanimivo fotogra
fijo iz zakladnice našega zaslužnega domačina, dentista, 
planinca in fotografa. Vojko Čeligoj

Ivan Biček: "Opuščeni mlin ob Veliki vodi", 1929
Dentist Ivan Biček je svoje po

klicno delo opravljal skoraj vse do 
svoje smrti. Njegovo bogato du
hovno življenje pa je obilno iz
popolnjevala prav ljubezen do go
ra in fotografije. Zato ni čudno, da 
smo gospoda Ivana Bička, visokega 
in krepkega hribovca, še sredi pet
desetih let in kasneje srečevali na 
Snežniku, kjer je iz svojega velike
ga nahrbtnika pogosto jemal ne
rodno leseno trinožno fotografsko 
stojalo, postavljal nanj fotoaparat 
in ga obračal v smeri izbranega mo
tiva. In kaj zapisati o Bičkovem fo
tografskem opusu? Škoda, da je o 
njegovem delu tako malo podat
kov. Biček se je za fotografijo ver
jetno navdušil pri dr. Tomažu Bi- 
leku mlajšem, ki je imel zdravstve
no ordinacijo v isti hiši. Fotografija 
je bila pri Bilekovih kar družinska 
posebnost. Z njo se je ukvarjal tu
di zdravn ikov oče dr. Tomaž Bilek, 
po rodu Čeh, že takrat, ko je zdrav
niško delo opravljal v bližnjem Pod
gradu- prav po njegovi zaslugi ima
mo ohranjene dragocene fotogra
fije s podgrajskega področja, življe
nja ljudi, gradnje narodnega doma 
v prvih letih tega stoletja... O tem 
pa kdaj drugič.

Ivan Biček: "Snežnik s ceste v Grdo drago", razglednica, okrog leta 1935. 
Zgornja razglednica je ena od treh, ki jih je za Ivana Bička natisnil tiskar in 
založnik Stein-Cadel. Na hrbtni strani razglednice je avtorjev pripis, v katerem 
je rečeno, da mora založnik na vsakih 1000 tiskanih razglednic domačemu 
planinskemu društvu izplačati 20 lir.

NAGRADNO
VPRAŠANJE

Cesta, ki jo vidimo na Bičkovi razglednici, vodi 
s Sviščakov do Grde drage. Čeprav je dolga le 
dva kilomerlp, je bila zgrajena razmeroma pozno. 
Z njo smo dobili povezavo s staro "Hermanovo 
cesto", ki je vodila iz Grde drage v Leskovo dolino 
in dalje do Mašuna.

Tokrat vas sprašujemo po letu, v katerem je bila 
zgrajena cesta s Sviščakov do Grde drage.

Prvi bralec, ki nam bo sporočil pravilen od
govor, bo eno leto brezplačno prejemal naš me
sečnik.

ODGOVOR

Prvo nogometno igrišče v Ilirski Bistrici je bilo 
na travniku med sedanjo Gubčevo in Tomšičevo 
ulico v Trnovem. Snežnik bo eno leto prejemal 
|ože Ceglar iz Ilirske Bistrice.

Iz Ohia (ZDA) smo prejeli telefaks našega na
ročnika Jožeta Jenka z naslednjo vsebino: "Prvo 
nogometno igrišče je bilo v Tmovem na Gubčevi 
cesti. Tam danes stoji tako zvana kitajska hiša. 
Pred začetkom druge svetovne vojne so ga itali
janski oficirji še rabili za skakanje s konji čez 
zapreke. Kmalu zatem pa so Italijani sezidali skla
dišča za seno, slamo in drva."

ALEKSANDER UCAN junior

Bistriški Odisej
Začela se je prva svetovna vojna in z njo je prišla mobilizacija. V vojaško obleko so vtaknili tudi Aleksandra 
Ličana (1876 -1943), ki je bil sin dolgoletnega župana v Ilirski Bistrici. Poslali so ga na vzhodno fronto 
v trdnjavo Przemysl, kjer je bilo že več tisoč vojakov. Po obleganju so Rusi trdnjavo zavzeli, posadko pa 
odpeljali v vojna taborišča za ujetnike. Tako se je začelo Aleksandrovo več kot šest let trajajoče potovanje: 
najprej se je kot ujetnik selil iz taborišče v taborišče, nato pa je kot begunec spoznaval širna prostranstva 
Rusije, posebno Sibirije, in sosednjih azijskih držav tja do Aljaske. Svoje doživljaje je opisal v knjigi 
"Spomini iz Sibirije" (samozaložba, Ljubljana 1936), ki ima 158 strani žepnega formata in 24 poglavij, ki 
vključujejo eno ali več zgodb. Vsebinsko so nekatere pripovedi realistične, druge humoristične ter 
tragikomične, nekatere pa celo tragične. Glavni junak je seveda Aleksander, ki je s svojim humorjem še 
najbolj podoben dobremu vojaku Svejku, kot ga je opisal znani češki pisatelj Jaroslav Hašek.

Ni naš namen da presojamo, ali so vse zgodbe resnič
ne. Vsekakor je imel avtor veliko in bujno domišljijo. 
Tudi za njegove pripovedi velja:" Ako ni resnično je pa 
dobro izmišljeno". Že samo popotovanje v teh vojnih 
in revolucionarnih časih je bilo pravi podvig. Čeprav 
mu je bila smrt že večkrat za petami, je vendar vse sreč

no preživel.
V enem izmed prvih poglavij navaja zanimivo zgodbo 

iz čebelarstva, ki je presenetljiva in realistično prikaza
na. V Trockem selu blizu Taškenta je stanoval učitelj 
Ivan Ivanovič, ki ga je Aleksander Ličan spoznal, ko si 
je izposodil pri njem konja in voz. Tam je bilo tudi tabo
rišče za vojne ujetnike "Trocki". S konjem in vozom ter 
v spremstvu ruskega vojaka, je dovažal iz Taškenta po
trebne reči za ujetnike. Nadalje pa avtor piše: ‘Učitelj 
je imel lep uljnjak. Radovedno sem ogledoval ruske pan
je iz slame. Ponudil nama je po ruski navadi 'čaj in 
hleb1. Kako sem se pa začudil, ko mi je začel govoriti o 
dobrih lastnostih - naše čebele. - Matice sem dobil od 
Antona Žnideršiča iz... - Imenoval je moj rojstni kraj. 
Naša matica v srednji Aziji! Ko sem mu povedal, da je 
Žnideršič moj svak, me poljubi in reče: - Ti si torej naš 
človek, vzemi telego (voz) in konja zastonj. ■ Poslužil

sem se njegove darežljivosti, njegov med sem pa 
imel vedno na razpolago."

Preživetje na teh dolgih, nevarnih in utrudljivih 
popotovanjih mu je omogočala predvsem sreča in 
pa vesela narava, kajti obupaval ni niti v najtežjih 
položajih. Pa še ena lastnost mu je pomagala - to 
je bila njegova prirojena in priučena sposobnost 
za uspešno trgovanje.

Končno se je odločil, da se vrne domov. Sorod
niki in znanci so bili prepričani, da je že mrtev, 
ker se ves čas trajanja dolgega potovanja ni nobe
nemu javljal. Zato je bilo presenečenje tem večje, 
ko so od njega končno dobili pismo o vrnitvi.

Na koncu knjige je tako opisal svoje zadnje dni 
potovanja: "Drugi dan nas je parnik odpeljal iz Port 
- Saida do Dubrovnika v Dalmaciji, odkoder smo 
se razpršili na vse štiri vetrove. Ker so mi sredstva 
dopuščala, sem si kupil listek drugega razreda in 
se po dolgih šestih letih odpeljal s parnikom v Trst 
in odtod v svojo ljubljeno domačo vas Ilirska Bistri
ca, ki sem jo na svoji poti prav pogosto pogrešal in 

hrepenel po njej: povsod je lepo, a doma je najlepše." 
Seveda se je zbralo ob njegovem prihodu na železniški 
postaji veliko sorodnikov, znancev in ostalih radovedne
žev, ki so ga pozdravljali.

Po prihodu domov je spet nadaljeval s trgovino, ki 
mu je dobro cvetela. Iz izkupička je dal postaviti poslop
je, kjer je bi la kinodvorana. Tedaj so predvajali črnobele 
in neme filme. Pod platnom je stal klavir, na katerem je 
igral domačin in tako z glasbo spremljal dogajanje v 
filmu.

O njem je krožilo veliko anekdot, kot na primer tale. 
V njegovo trgovino, ki je bila polna kupcev, je prišla 
gospa, se prerinila do pulta in začela spraševati, kaj bo 
danes v kinu. Ker ni hotela odnehati, Aleksander pa je 
bil zaposlen, se je končno obrnil k njej in rekel: "Danes 
bodo nagoritci plesali na platnu."Kupci so se smejali, go
spa pa je jezna odšla. Bil je veseljak in je znal celo uro 
in dlje zabavati zbrano družbo s smešnimi in šaljivimi 
pripovedmi. Malo je takih med nami. V prilogi objavlja
mo krajšo zgodbo iz navedene knjige.

Dr. Ivan Ogorelec, 
Alenka Mikačič, roj. Žnideršič

Dragoceno krzno
V Vladivostoku se je živelo še bolj udobno kakor 

pred vojno. Tujega vojaštva, ki je razsipalo denar na 
vse strani, je bilo polno mesto. Kavarne, bari, gostilne, 
kinematografi in razna zabavišča so bila prenapolnje
na. Bede niso poznali, vse je razkošno zapravljalo 
valute skoraj vsega civiliziranega sveta.

V Sibiriji pa se je nadaljevalo bratsko klanje, zažigali 
so mesta in vasi, podirali mostove in železnice, uniče
vali so bogastvo države na vseh koncih in krajih. Kako 
velika razlika med veselim Vladivostokom in krvavo 
Sibirijo.

Dva meseca sem nekako brezskrbno živel, a mošnji
ček se mi je začel prazniti. Če sem le pomislil na Si
birijo, sem se stresel ko šiba na vodi, a vendar, če 
sem hotel udobno živeti, sem si moral denar prislužiti 
edinole v Sibiriji.

Nabral sem potrebno kramo in jo mahnil med Burja- 
te in Tunguze. Dolga je bila pot, a tem boljši dobiček. 
Za malo ogledalce ali nekaj šivank sem dobil lisičjo 
kožo, modre ali pa svetlosive barve. Spočetka sem se 
branil teh kož, ker sem mislil, da so mnogo manj vred
ne kakor kože rjavih lisic.

Ustavil sem se zaradi tega na povratku v Harbinu 
in hotel oddati te kože za vsako ceno, da se ne bi z 
njimi osmešil pri vladivostoških trgovcih. Pustil sem 
svoj tovor v gostilni, vzel s seboj v mesto le eno modro 
in eno svellosivo kožo. Pri prvem krznarju sem 
pokazal svoje blago.

‘So sicer lepe", mi reče krznar, "a več kot 15 dolarjev 
za kos ti ne morem plačati. Če želiš, ti plačam tudi v 
tajanih (kitajski denar)."

Najrajši bi bil kar poskočil od veselja; mislil sem si 
že, da je siromak znorel. Vzel sem hitro denar in šel v 
gostilno. 1 dvema drugima kožama sem odšel na drugi 
konec v upanju, da izkupim zanje vsaj 20 dolarjev. 
Vstopil sem k trgovcu in ponudil. Poklical me je v 
pisarno in rekel:

‘Ako imaš še kaj takih kož, vzamem vse, ampak 
več kakor po 20 dolarjev ti jih ne morem plačati."

To sem pogledal! Takšne cene!
Obdržal sem si le eno svellosivo kožo in se ves sre

čen odpeljal v Vladivostok. Pohvalil sem se Simonetti- 
ju, kako izvrstno sem nabrisal dva trgovca v Harbinu.

"Le poglej," sem mu kazal kožo, ‘za tako malenkost 
sem dobil 15 in celo 20 dolarjev."

“Norec, ‘ mi je rekel, 'Veš, da stane taka koža v Vladi
vostoku do BO dolarjev."

Bila je koža srebrne lisice. Mislil sem, da sem jih 
nabrisal jaz, zdaj pa sem videl, da so oni mene; saj 
sem jim dal kožo za smešno nizko ceno. Vsaka šola 
pač nekaj stane in učen ni še nihče padel z neba.

Ta kupčija me je kar omamila in takoj je bilo po
zabljeno utrudljivo potovanje. Na prigovarjanje Simo- 
nettija sem se takoj spet odpravil s svojo kramo v 
Sibirijo.
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NOVOLETNI ROMPOMPOM

Brez odmevnega ropota
Klub študentov Ilirska Bistrica in Društvo MKNŽ sta med božično-novoletnimi počitnicami organizirala sklop zanimivih 
predstav in ustvarjalnih delavnic, namenjenih osnovnošolcem in ostalim mlajšim otrokom. Ti so lahko v dneh od 27. 
do 29. decembra uživali v športnih aktivnostih - odbojka se je pod vodstvom Nataše Zemljič in Andraža Čeligoja 
igrala v telovadnici OŠ Dragotina Ketteja, medtem ko je Borut Volk v Športni dvorani OŠ Antona Žnideršiča učil 
osnove košarke le šest (6) ljubiteljev te igre. V prostorih taiste šole sta potekali tudi dve dokaj dobro obiskani delavnici. 
Tako je daleč največ otrok prihajalo na računalniško delavnico (zadnji dan okrog dvajset), kjer sta jim Marja Benigar 
in Janez Žibert pokazala kar nekaj koristnih prijemov, za zabavo pa sta poskrbela s primernimi igricami.

Lončarska delavnica je potekala pod strokovnim nad
zorom Metke Vergan iz Društva za animacijo in v peč 
na sušenje so romale raznovrstne umetnine nadebudnih 
lončarjev. Na "stari šoli" naj bi potekali še dve zanimivi 
delavnici, a se na žalost ni realizirala nobena. Video de
lavnica v izvedbi Avtorske produkcije Sokolski dom se 
je zaradi ene same udeleženke preselila v matični pro
stor. Tu se je Katarina Dekleva imela kaj naučiti in rezul
tat njenega dela je bila odlična montaža prireditev "No
voletnega rompompoma", ki jo je na video kaseti pred
stavila na zaključnem rajanju. Marko Renko žal ni imel 
sreče in je vse tri dni zaman čakal interesente za likovno 
delavnico.

Kot se spodobi za zaključek prireditev, namenjenih 
mladim, je najbolj zaropotalo v petek zvečer v jedilnici 
‘nove šole", kjer so begunski otroci podarili otrokom 
naše občine Novoletno rajanje. V ta namen so pripravili 
nekaj zanimivih tradicionalnih in modernejših plesnih 
točk, ki so jih žal maloštevilni prisotni navdušeno po
zdravili. Sledil je ples in zabava, ki ji je dajal ton izvrstni 
D.). Bobo in od presenetljivo funkcionalne šolske jedil
nice se je bilo kar težko posloviti.

Kakorkoli že, "Novoletni rompompom" je bil dobro 
zastavljen sklop dogajanj za otroke, ki so se jih iz različ
nih vzrokov (vremenske razmere, nekoliko manj do
sledna predstavitev delavnic po šolah, počitniška le-

Gledališka skupina OŠ Dragotina Ketteja in obisk dedka Mraza
Za poznopopoldansko zabavo je bilo poskrbljeno v 

Domu na Vidmu. V sredo, prvega dne prireditev, je otro
ke razveselila zabavna Gledališka skupina OŠ Dragotina 
Ketteja s svojo "vesoljsko" predstavo “Noč, ko je posijalo 
sonce". Naslednji dan pa so se otroci dodobra nasmejali 
članom Lutkovnega gledališča ZUM, ki je uprizorilo 
kozličkove lumparije v igrici "Kam pa kam, kozle?"

Da ne bi po predstavah prehitro zbežali domov, je 
poskrbel naš stari dobri dedek Mraz. Otrokom je zažu- 
gal, naj bodo pridni in ubogljivi, potem pa zapel sku
paj z njimi nekaj pesmic ter jih na koncu velikodušno 
obdaril z raznovrstnimi sladkarijami.

nobnost...) udeleževali v skromnejšem številu, vendar 
gledamo na vse skupaj optimistično, z željo, da bi prire
ditev postala tradicionalna.

Na koncu bi se v imenu organizatorjev zahvalil vsem, 
ki so kakorkoli pomagali pri izvedbi prvega "Novoletne
ga rompompoma": Občina Ilirska Bistrica, ZKO Ilirska 
Bistrica, Rdeči križ Ilirska Bistrica, Dom starejših obča
nov, Batista d.o.o., Bruno Devjak, Teles d.o.o., Bistro 
"Galeja", Breza d.o.o., Pekarna “Slava", Okrepčevalnica 
"Baša", Snack bar “Kettejev hram", Okrepčevalnica "Rde
ča vrtnica", Trgovina “Romi" in ostali.

Simon Kerma (Foto: Vanja Šajn)

Zaključno rajanje na OŠ A. Žnideršiča so s plesno točko popestrili otroci trnovskega begunskega centra.

NUMIZMATIKA

Rimski kovanci v mladih rokah
Razmeroma bogata antična in srednjeveška dediščina okolice Ilirske Bistrice že stoletja razvnema mlade raziskovalce, 
ki radi stikajo po starih grajskih zidovih in kdove kakšnih krtinah. To so počele vse generacije mladih domačinov, 
uspeh pa je bil komaj kdaj omembe vreden. Seveda je takšno raziskovanje “na svojo roko" in brez strokovnega 
vodstva lahko zelo vprašljivo, še posebej s stališča stroke. Arheologu okolica najdbe zgodovinskega predmeta 
marsikdaj pove veliko več kot predmet sam. Zato stroka odsvetuje takšna neorganizirana raziskovanja.

Gotovo se še spomnimo osnovnošolke Tine Štem- 
berger in njene izjemne sreče pred dvema letoma, ko 
je na paši odkrila antični žarni grobz bogatimi pridatki: 
jantarjevo ogrlico, železnima zapestnicama, bakreno 
sponko idr., kar še vedno predstavlja edino antično najd
bo na področju ilirskobistriške občine.

Podobno srečno naključje je prve dni letošnjega ja
nuarja hotelo, da so šolarj i Simon, pa Žiga in Eva z oče
tom na Gradini nad staro Bistrico našli tri rimske novce. 
Pohvalno je, da so mladi o svoji najdbi takoj obvestili 
člane Primorskega numizmatičnega društva Ilirska Bi
strica, od katerih so dobili prve strokovne informacije o 
najdbi, ki se je evidentirala in strokovno obdelala.

Najdene kovance je določil g. Franc Poklar, dober po
znavalec rimske numizmatike. Gre za tri bakrene novčiče, 
imenovane tudi ‘mali folisi". Dva nosita podobo rimskega 
cesarja Valentiana I., ki je vladal med leti 364 in 375 po 
našem štetju, eden pa je verjetno kovanec cesarja Konstansa 
(333-350). Novci so bili v zemlji in so slabše ohranjeni.

Najdbišče sta si ogledali tudi arheologinji iz Zavoda za 
varstvo naravne in kulturne dediščine iz Nove Gorice in 
menita, da gre za dragocen dokaz o tem, da je bila na mestu 
današnje Gradine tudi poznoantična rimska utrdba.

Tudi ta najdba potrjuje dejstvo o prisotnosti rimske ob
lasti na našem področju, ki je trajala kar štiri stoletja, (-oj)

STARI OBIČAJI

V Harijah so žegnali konje
Na Štefanovo, 26. decembra, je bilo v Harijah zelo živahno, pa tudi slovesno. Praznično vzdušje ob državnem 
prazniku je obogatila še blagoslovitev konj - običaj, ki so mu domačini posvetili številne pozornosti, da bi 
ga znova uveljavili v svoji vasi, ki ima cerkvenega patrona prav sv. Štefana, zaščitnika konj.

Po dopoldanski maši so se Harijci in številni gostje 
zbrali pred cerkvijo, da bi pozdravili mimohod konj in 
njihovih lastnikov, ki so se zvrstili za državno zastavo 
in bandero sv. Štefana. Tokrat se je v Harijah zbralo kar 
17 konj, ki so jih njihovi lastniki za to priložnost primer
no okrasili. Skupino konjarjev iz Trnovega, Bistrice in 
okolice je vodil Andrej )elen, ki se tudi sicer že dolgo 
trudi, da bi ohranil tradicijo konjarstva na Bistriškem. 
Blagoslovitev konj je opravil pregarski župnik g. Alojz 
Suban. Harijci so se za svoje goste tokrat zelo potrudili, 
še posebej gospodinje, ki so vse prisotne, posebej pa 
konjarje, pogostile z dobrotami iz domačih peči.

Prav za to priložnost je v Harijah po šestdesetih letih 
znova delovala "harijska posvta"s posebnim priložnost
nim poštnim žigom, za kar je poskrbelo Primorsko numi
zmatično društvo iz Ilirske Bistrice, domači Muzejski 
krožek pa je založil posebno barvno razglednico s harij- 
skim motivom izpod čopiča slikarja Romea Volka.

Čeprav je dež nekoliko pokvaril dogajanje, so bili do
mačini veseli uspeha prireditve. Odločeni pa so, da bo 
v Harijah tudi prihodnja leta živahno in morda še bolj 
svečano, zato že sedaj vabijo vse konjarje od blizu in 
daleč na letošnje Štefanovo.

Tekst in foto: Vojko Čeligoj

GORE POZIMI

Planinci na Tisju, 
Javorniku in Snežniku

Že vrsto let se v decembru za planince zvrstijo zanimivi 
pohodi na zasnežene vrhove. Tudi tokrat so se bistriški 
planinci pridružili številnim pohodnikom in skupaj z 
njimi zagazili v snežno gaz.

V nedeljo, 10. decembra je bil cilj pohodnikov 560 
m visoko Tišje pri Litiji. Tokrat je bil pohod organiziran 
že petnajstič in se ga je udeležilo nad 1000 pohodnikov. 
Že naslednjo nedeljo, 17. decembra, so bili bistriški pla
ninci znova med pohodniki. Tokrat spet v dežju in mo
krem snegu na 1256 m visokem Velikem Javorniku nad 
Črnim vrhom. Organizatorji pohoda, idrijski planinci, 
so se potrudili in se, kot dobri gostitelji, lepo izkazali v 
Pirnatovi koči na Javorniku.

Slabo vreme je, žal, planince pospremilo tudi ob leto
šnjem novoletnem vzponu na Snežnik. Planinci pravi- 
jo:"Gora pač ni hotela!" Kljub megli in vetru je v pone
deljek in torek (1. in 2. januarja 1996) vrh Snežnika 
obiskala stotnija planincev, tako domačih, kot tudi pla
nincev z Obale in notranjosti Slovenije.

Če je bila zunanjost na Snežniku neprijazna in brez 
razgleda, z meglo in burjo, pa sta za gostoljublje, pri
jazno toplino in postrežbo v Koči na Snežniku poskrbela 
dolgoletna oskrbnika Majda in |anko Ferlež. Da je no
voletno voščilo med planinci na Snežniku res nekaj po
sebnega, govori tudi podatek, da se novoletni obisk Sne
žnika ohranja že kar 31 let zapored.

Živahno pa je bilo tudi na Sviščakih, kjer je silvestro
valo vsaj 400 gostov in lastnikov počitniških hišic. Pla
ninski dom in Gostišče Planika sta poskrbela za številne 
goste in obiskovalce v vseh prazničnih dneh.

Tekst in fotografija: Vojko Čeligoj

SLIKOVNA KRIŽANKA
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ii REKA V 
ANGLIJIGARDNER

EGIPČANSKA
BOGINJA

OSTANKI

PO
GORENJU

REKA V 
INDOKINI

IGLAVEC
IVAN

TAVČAR

0BRI

ZNAK
EPILEP.
NAPADA
(LAT.)

DIREKTOR
KLINIČNEGA

CENTRA

ZAVITEK J□
KAZALNI

ZAIMEK n□
AFRIŠKA

PLEMENSKA
SKUPNOST

REŠITEV KRIŽANKE IZ DECEMBRSKE ŠTEVILKE (vodoravno):
Ramos • ameba • Zagon • Prati • strelec • sn • kanibali • Eloro • apel • vat • zadeva • stavka • kazačok • pi • er • ro • NL •

Avesta • Ont • poet • Rant • Laktaši • TR • rock • rinolog • Ogen • ar • lo • Vesel božič • Ant • Savannah • (Silvestrova)nje • ds • Reade.
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Občina
Ilirska Bistrica

OPPOLIURETANI--------------------- plama

ProVITA6
Inženiring d.o.o. 
66250 Ilirska Bistrica 
Vilharjeva 27 
tel. 067/41 ••820

X;

GOZDNO GOSPODARSTVO

POSTOJNA

"**'**' J

PIVKA
perutninski kombinat 
Neverke 30 
66256 KOŠANA

NA LETOŠNJEM MEDNARODNEM 
KMETIJSKO-ŽIVILSKEM SEJMU 
SMO DOBILI PRIZNANJA 
ZA NASLEDNJE IZDELKE:

- PIVŠKA ŠUNKA
SREBRNO PRIZNANJE

- PIVŠKA S SIROM
SREBRNO PRIZNANJE

- PIŠČANČJI CORDON BLEU
SREBRNO PRIZNANJE

- BRKINSKA KLOBASA
BRONASTO PRIZNANJE

- POSEBNA SALAMA
BRONASTO PRIZNANJE

- FILE - PANIRAN
BRONASTO PRIZNANJE 
IN PRIZNANJE ZA INOVACIJO

- JETRNA PAŠTETA
BRONASTO PRIZNANJE

v ■ :

\

BESS
TRGOVINA Z

GRADBENIM MATERIALOM
PODBEŽE 39 - ZALČI 

66250 ILIRSKA BISTRICA 
tel. 067/82-402, fax. 067/81-285

TRGOVINA "BOŠTO"
BAZOVIŠKA 4a 

66250 ILIRSKA BISTRICA 
tel. 067/42-123

X-

Cankarjeva 24, 66250 ILIRSKA BISTRICA

J j

PURo#TEX
d.o.o.

Gradišče 51, 66243 Obrov, tel: 066/88-016, fax 066/88-033

M T'T. '

Sedežna garnitura:
mm

LESONIT dd
Lesno kemična industrija 
66250 Ilirska Bistrica, Slovenija 
Nikole Tesle 11, p.p. 49 
Telefon: n.c. +386 (0) 67 41 241 
Telex: 34 125 leson si 
Telefax: +386 (0) 67 41 433, 41 547

V

Suma inženiring d.o.o.
Bazoviška 18, 66250 Ilirska Bistrica 

telefon: 067/41-504, telefax: 067/81-042

"'' " ~' ... ... ............ • 1 1 ^ J

TOUUS
Vojkov drevored 14, 66250 Ilirska Bistrica

Najem in prodaja prostorov za:
- proizvodnjo
- skladiščenje
- in pisarne

Informacije: tel. 067/81-188

V "

■pj primorje ipj
ifl ajdovščina Tm
ENOTA BISTRICA IL. BISTRICA

CENJENIM STRANKAM NUDIMO:
- vse vrste gradbenih in mizarskih storitev, 

asfaltiranje, montažne hale,
- prodajamo vse vrste betonov, pesek, 

mivko in vse vrste betonskih izdelkov,
- izposojamo gradbene odre in opažni 

material.

\

\

CENIK OGLASOV

1. cela stran 28 x 35 cm 70.000 SIT

2. polovica strani 28 x 17 cm 35.000 SIT

3. četrtina strani 14 x 17 cm 18.000 SIT

4. osmina strani 14 x 8,5 cm 9.000 SIT

5. šestnajstina 
strani

6,5 x 8,5 cm 4.500 SIT

Cena dvobarvnih oglasov na prvi 
in zadnji strani je višja za 30%. 
Za večkratno oglaševanje znižamo 
ceno po dogovoru.

Pokličite "GA commerce", Bazoviška 40, 
Ilirska Bistrica, tel/fax: 067/81-297

transport
terminal

ilirska bistrica

\

ILIRSKA BISTRICA 
Prešernova ~7

^>j\PlRN/0|

66250 II- Bistnc* ^ 

e°WKA 19,067/«'°

COMMERCE
GRAFIČNE STORITVE IN TRGOVINA d.o.o. 
_____________66250 Ilirska Bistrica_____________

GRAFIČNI ATELJE 
IN

UREDNIŠTVO ČASOPISA SNEŽNIK 
Bazoviška 40

tel. 067/81-297, fax. 067/41-124

PAPIRNICA - LINEA ART 
Bazoviška 19 

tel/fax. 067/42-077

TT

Snežnik
UREDNIŠTVO

66250 Ilirska Bistrica, Bazoviška 40
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Športnik leta 1995
Športna zveza Ilirska Bistrica bo tudi letos podelila priznanja najboljšim športnikom v preteklem 
letu. Prireditev bo potekala v soboto (17. februarja) zvečer obenem z zaključnimi boji v občinski 
košarkarski ligi. Po predledu najboljših rezultatov posameznikov in športnih kolektivov ter 
obravnavah predlogov na sejah komisije za priznanja in Izvršnega odbora ŠZ Ilirska Bistrica, se 
športni funkcionarji počasi že odločajo za tiste, ki bodo prejeli Plaketo Janka Kovačiča za najboljšega 
tekmovalca, tekmovalko in klub v letu 1995, mladim in perspektivnim športnikom (do 15 let) pa 
bo podelila več Priznani Janka Kovačiča.

Glede na to, da se v lokalnih skupnostih ne 
podeljuje več Bloudkovih značk zaslužnim 
športnim delavcem, pripravlja ŠZ Ilirska Bistrica 
primerno priznanje tudi za to področje dejav
nosti, ki naj bi ga prejeli športni delavci ali klu- 
bi-društva za dolgoletno uspešno delo v športu, 
za vzgojo športnikov, trenersko delo, skrb za 
športne objekte in razvoj športa nasploh. Pode
ljevalo naj bi se tudi posameznikom in organi
zacijam iz drugih področij dejavnosti, ki so z 
izjemnimi, konkretnimi aktivnostmi, prispevali 
k razvoju športa na kateremkoli področju.

Komisija za priznanja je do določenega roka 
prejela naslednje predloge: - športnik leta: An
draž Lipolt (SD 4. junij), Kristofer Štemberger 
(Karate klub Teles) in Ivan Urh (BK Lesonit 
Kuteževo); - športnica leta: Tamara Matko (SD 
4. junij) in Marjanca Šajn (Karate klub Teles); - 
športni kolektiv: Balinarski klub Lesonit 
Kuteževo in Karate klub Teles Ilirska Bistrica;
- priznania za mlade športnike: Martin Hrvatin 
(Lokostrelski klub Ilirska Bistrica), Igor Rudež 
(Lokostrelski klub Ilirska Bistrica), Špela Muha

(KKarate klub Teles), Mladen Kablar (Karate 
klub Teles), Uroš Mahne (SD 4. junij) in Klamen 
Vičič (Kolesarsko društvo Bistre).

Andraž Lipolt se je lani udeležil številnih do
mačih in mednarodnih tekmovanj (evropsko 
prvenstvo, tekme za svetovni pokal), je državni 
rekorder in najboljši slovenski strelec na glinaste 
golobe v letu 1995. Kristofer Štemberger je bil 
lani član ekipe Karate kluba Teles, ki je postala 
državni prvak v katah, kot posameznik pa je 
tudi slovenski viceprvak v katah in zmagovalec 
mednarodnega karate turnirja na Ravnah. Ivan 
Urh je osvojil tretje mesto na državnem prven
stvu v hitrostnem izbijanju. Tamara Matko je 
državna rekorderka in najboljša slovenska strel
ka na glinaste golobe. Karateistka Marjanca 
Šajn je osvojila drugo mesto na državnem prven- 
stvu posameznic v katah, prvo mesto na med
narodnem turnirju v Zgoniku in tretje mesto na 
mednarodnem turnirju v Črnučah. Balinarski 
klub Lesonit Kuteževo je lani osvojil tretje me
sto v najmočnejši slovenski ligi, članska ekipa 
Karate kluba Teles pa je postala državni prvak 
v katah.

KARATE

Karate klub Teles uspešen tudi na 
mednarodnem turnirju v Murski Soboti

Karateisti Karate kluba Teles iz Ilirske Bistrice so zaključili lanska tekmovanja z nastopom na 
mednarodnem karate turnirju v Murski Soboti. Tega tradicionalnega turnirja, ki je privabil tekmovalce 
iz 16 karate klubov Slovenije, Madžarske, Italije, Hrvaške in Avstrije, seje udeležilo 14 tekmovalcev 
iz Ilirske Bistrice. Po simpatični novoletni obdaritvi vseh članov kluba in nagovoru g. Ivana Bergoča, 
predsednika kluba in predstavnika podjetja Teles, smo tudi na zadnjem turnirju v letu 1995 dosegli 
lepe rezultate.

Najmlajši tekmovalci (Dejan Kljun, Domen Hra
bar in Nejc Glavaš) se po utrudljivi štiriurni vožnji 
niso uspeli uvrstiti v finale. Tokrat je to uspelo samo 
Sandiju Bergincu, ki je v končni razvrstitvi pristal 
na 5. mestu. V nadaljevanju je Tamara Kalc v sku
pini starejših pionirk dosegla 4. mesto, v kategoriji 
dečkov pa je Andrej Primc na sosednjem borišču 
prepričljivo osvojil /. mesto. Njegov klubski kolega 
Mladen Kablar je dosegel 3. mesto, starejša mla
dinka Marjanca Šajn je pristala na 4. mestu, Miri- 
slav Derajič (starejši mladinci) je osvojil 2. mesto, 
Špela Muha pa je z odlično izvedeno kato popravila 
svoj malce slabši nastop v prvem krogu ter v močni 
konkurenci dosegla 2. mesto.

Glede na uvrstitve je Karate klub Teles na tem 
mednarodnem turnirju osvojil 2. mesto med 16 
sodelujočimi ekipami. Sodelovanje na turnirju so 
nam omogočili Teles, Avtoprevozništvo Kljun iz 
Harij ter Zvone Radoš iz Gostilne Dolenjski po
tok, za kar se jim najlepše zahvaljujemo.

Na koncu bi rad na kratko spregovoril še o pro
gramu dela Karate kluba Teles v letošnjem letu. 
Poleg vpisov za učence obeh ilirskobistriških

osnovnih šol ter rednemu klubskemu delu, bomo 
posebeno pozornost posvetili doseganju visokih 
tekmovalnih rezultatov, saj je to osnovni cilj vsa
kega športnega kolektiva. Če nam bodo dopušča
le finančne možnosti, se bomo poskušali udeležiti 
tudi vseh priprav slovenske reprezentance in 
nekaterih mednarodnih turnirjev. V letu 1996 bo
mo začeli tekmovati tudi v sosednji Italiji, kjer 
turnirje organizira Evropski shotokan institut, v 
katerega smo bili sprejeti konec leta 1995.

V letošnjem letu bomo skupaj s športno zvezo 
in Občino Ilirska Bistrica poskušali poiskati tudi 
nov večnamenski klubski prostor - borilnico (na
ziv je povzet iz klasifikacije Ministrstva za šolstvo 
in šport RS), ki je v naši občini na žalost še ni. Z 
ozirom na zgodovino našega športnega kolektiva 
in njegov prispevek h kvaliteti telesne kulture, 
na predstavljanje Ilirske Bistrice v naši državi in 
izven nje, smo seveda prepričani, da bomo pri 
tem dobili vso možno podporo oziroma vsaj tolik
šno, kolikor so je bili deležni ne tako uspešni 
športni klubi pri reševanju svojih težav.

Stojan Šestan

Uspešno sodelovanje karateistov
V letu 1996 bomo bistriški karateisti na eno

dnevnih treningih gostili najboljše tekmovalce 
iz dvanajstih (12) slovenskih, hrvaških in italijan
skih klubov. V soboto, 13. januarja, je v dvorani 
Sokolskega doma potekal prvi strokovni trening 
s sedmimi najbolj obetavnimi karateisti iz Ka
rate kluba TAD Rijeka, ki tekmujejejo v katah in 
borbah. Trening sva vodila Miki Demirovič in 
Stojan Šestan.

Mlajši in starejši mladinci(ke) z Reke so bili v 
lanskem letu zelo uspešni, saj so mlajše mladinke 
v borbah postale ekipne državne prvakinje, vsi 
skupaj pa so osvojili tudi precej odličij na držav

nih prvenstvih hrvaške karate zveze. Gostje so 
se zelo čudili slabim pogojem, ki pestijo Karate 
klub Teles, saj podrobno poznajo naše dosedanje 
delo in številne tekmovalne uspehe, še posebej 
zato, ker sami trenirajo v čudoviti borilnici Dvora
ne Mladosti na Trsatu. Nikakor niso mogli razu
meti, da se v naši občini uspehi na državnih in 
mednarodnih turnirjih obravnavajo drugače kot 
v njihovi državi, kjer uživajo vso podporo mesta 
Rijeke. V februarju pričakujemo še obisk karatei
stov iz Karate kluba Zgonik (Italija), ki jih bo vodil 
njihov strokovni vodja Sergej Stocca.

Stojan Šestan

NOGOMET

Pred novo tekmovalno sezono
Vodstvo Nogometnega kluba Transport se je od
ločilo od 17. do 21. januarja izpeljati bazične 
priprave nogometašev. Trener članov Ljubo Mo
drijan je v Medulin povabil 19 igralcev članskega 
in mladinskega moštva skupaj z Vasjo Novakom, 
trenerjem mladinske ekipe.

Na mlade igralce očitno računajo tudi v pri
hodnje, saj so jih vključili tudi v prve pripravljalne 
tekme, ki jih je člansko moštvo, kljub zasnežene
mu igrišču na "Kampotu", odigralo proti drugo- 
ligašu NK Mengeš (25. januarja) in proti NK Dom

žale (28. januarja). Tekmo z drugoligašem so 
Transportovci remizirali (1 :1). S te tekme je tudi 
posnetek P. Nikoliča. Proti Domžalčanom pa so 
iztržili še ugodnejši rezultat, saj so zmagali z 
rezultatom 2:0.

Člansko moštvo je doživelo nekatere spre
membe tudi v igralskem kadru. Odšla sta tujca 
Lasser in Srok, zaradi osebnih obveznosti pa ni 
v ekipi tudi Ujčiča in Ivaniča. Z morebitnimi 
okrepitvami se uprava kluba še dogovarja, vendar 
dokončna imena še niso znana. Z. D.

ŠOLA V NARAVI

Zimski del šole v naravi sta 
zaključili dve izmeni petošolcev

Program zimske šole v naravi je letos že četrtič zapored potekal v Cerknem, kjer imajo učenci 
zagotovljene optimalne pogoje glede namestitve in snežnih razmer. Smučarski center Črni vrhlma 
na razpolago kar 15 snežnih topov, s katerimi zasnežuje smučišča takrat, ko je naravnega snega 
premalo. V okviru hotelskih uslug imajo učenci na razpolago tudi bazen. Letos so vaditelji po dodatnem 
programu opravili preverjanje znanja plavanja vseh otrok, ki so se udeležili zimske šole v naravi, 
niso pa izpeljali planiranih tečajev plavanja za neplavalce. Vzroka za to sta bila predvsem pomanjkanje 
časa in preutrujenost otrok po smučanju. Izredno slabo vreme z dežjem in odjugo je dva dneva 
oviralo delo v 1. izmeni, v 2. izmeni pa so bili vremenski pogoji in razmere na smučišču zelo ugodni.

Cilj vadbe je bil naučiti nesmučarje osnovnega 
znanja in vožnjo v "plugu" po manj zahtevnem 
smučišču. Vsi otroci naj bi absolvirali tudi vožnjo 
z vlečnico. Smučarji z osnovnim znanjem in do
bri smučarji so vadili zahtevnejše smučarske prvi
ne in vožnjo na zahtevnejšem smučišču. Po za
četnem znanju smučanja so organizatorji ugoto
vili, da je bilo v 1. in 2. izmeni okoli 70% nesmu- 
čarjev, smučarjev z osnovnim znanjem in dobrih 
smučarjev pa le 30% od skupaj 109 otrok. Razen 
treh (3) otrok so se po opravljenem tečaju z vle
čnico samostojno vozili vsi učenci, ki prej niso 
znali smučati. Plužni zavoj na manj zahtevnem 
smučišču so obvladali vsi. Boljši smučarji oziro
ma skupine so obvladali tudi zahtevnejše proge 
in uporabljali vse naprave na smučišču.

Po podatkih, ki jih je zbral organizator, se je 
programa smučanja v prvi izmeni udeležilo 48 
otrok od 82, kolikor jih je v vseh 5. razredih OŠ 
D. Ketteja. V drugi izmeni so bili otroci OŠ A. 
Žnideršiča in OŠ R. Ukoviča. Od 75 otrok se jih 
je za udeležbo odločilo kar 61 ali 81%. Tretja

izmena, v njej bo 41 učencev osnovnih šol iz Ku- 
teževega, Jelšan, Pregarij in Knežaka, bo v Cer
knem od 19. do 24. februarja. V vseh treh izme
nah se bo šole v naravi udeležilo 150 otrok (67%) 
od skoraj 230 petošolcev iz vse občine.

Stroški za udeležbo v zimski šoli znašajo 
19.500 tolarjev na posameznika in vključujejo 
bivanje, prevoze na smučišče in smučarsko vo
zovnico. Stroški organizacije, ki jih pokriva ob
činski proračun iz šolskih programov, pa bodo 
po izračunih dosegli okrog 1.270.000 tolarjev za 
vse tri izmene oziroma 8.500 tolarjev na učenca.

Razloge za to, da se zimske šole v naravi ni 
udeležilo več otrok je potrebno poiskati v motiva
ciji učencev, zdravstvenih težavah in tudi v fi
nančnih problemih staršev. Precejšnjemu številu 
učencev je udeležbo omogočila šolska socialna 
služba z občinsko dotacijo od 5.000 do 15.000 
tolarjev (23 otrok), Rdeči križ je pokril celotno 
ceno bivanja za 10 begunskih otrok, podjetje ETA 
pa je priskočilo na pomoč sedmim otrokom svojih 
delavk. Zdravko Debevc

KOŠARKA

Zaključni boji 
v občinski ligi

Občinska košarkarska liga se po vseh pogledih 
odvija po začrtanem planu organizatorja tek
movanja. To pa ne bi mogli trditi za nekatere 
ekipe, ki so še računale na uvrstitev v finalne 
boje oziroma na naslov občinskega prvaka v 
košarki.

Neglede na to, s kakšnimi cilji so se posame
zne ekipe vključile v ligo, je tekmovanje zani
mivo tudi za obiskovalce, ki so v velikem šte
vilu spremljali boje pod koši ob sobotah in 
nedeljah. Možnosti posameznih ekip za osvo
jitev najvišjih mest so razvidne iz priložene 
lestvice po končanem 5. krogu tekmovanja. 
Za morebitna presenečenja pa sta na razpola
go le še dva kroga, za nekatere pa celo samo 
ena tekma.

REZULTATI PO DRUGEM KROGU:
skupina A.

1. ALFAŠPORT +113 8
2. KL. ŠTUDENTOV +69 7
3. M.A.S.H. +23 7
4. PALETE +17 7
5. KL. DANILO -21 6
6. TRNOVO -61 5
7. PODGORA -140 5

skupina B.
1. PUŠ'NAVA +72 8
2. KNEŽAK +1 8
3. OLD TIMERS +19 7
4. BOTEGA +8 6
5. BIPOS -5 6
6. DOBROPOLJE -53 6
7.TUC TUC -42 4

Organizator tekmovanja obvešča 
vse ljubitelje košarke, da pripravlja 
spremembo urnika finalnih tekem, 
ki jih bo uskladil s podelitvijo pri
znanj najboljšim športnikom za le
to 1995. Polfinalne boje v obeh sku
pinah boste lahko spremljali že v pe
tek (16. februarja), finale pa v sklopu 
podelitve priznanj dan kasneje. Vse 
tekme se bodo igrale v večernem ča
su, natančna ura pa še ni znana.

LOKOSTRELSTVO

Odlične uvrstitve 
v tekmovanju za 
slovenski pokal

Bistriški lokostrelci so se v tekmovanju za sloven
ski pokal izkazali tudi v lanskem letu, saj so ne
kateri na razpredelnicah Lokostrelske zveze Slo
venije v samem slovenskem vrhu.

Po neuradnih rezultatih so uvrstitve najboljših 
sledeče: compound dečki - 2. mesto Aljaž Simo
nič, 5. Luka Iskra (nastopalo je 17 tekmovalcev); 
mladinci-2. Martin Hrvatin, 3. Igor Rudež (9); 
olimpijski stil člani-2. Andraž Čeligoj (24); dečki
- 2. Nejc Belušič, 4. Luka Valenčič in 9. Alen 
Barovič (24); olimpijski stil deklice - 1. Dunja 
Štcmbcrgar (2); instinktivno mladinci - 3. Tomaž 
Kaluža (4), kadeti- 3. Tomaž Kaluža (10), dečki
- 2. Jan Šuštar, 3. Tomaž Rojc, 4. Nejc Štember- 
gar (24); deklice -1. Urška Hrvatin (4).

Po neuradnih podatkih je Lokostrelski klub Ilir
ska Bistrica tudi v ekipnem seštevku tekmovanja 
za slovenski pokal zasedel najmanj 3 mesto v 
letu 1995.

Zdravko Debevc


